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Resum 

La violència masclista és un problema que tot i ser reconegut, no s’erradica, i cada any hi ha un gran 

nombre de morts a conseqüència d’aquesta problemàtica. Aquest projecte s’ha dut a terme degut al fet 

que els estudis demostren que les dones que pateixen o han patit violència masclista tenen més risc de 

suïcidi que les dones que no n’han patit mai. L’objectiu d’aquest estudi és analitzar la relació entre la 

violència masclista i el suïcidi, i el paper dels advocats i advocades que pertanyen al torn d’ofici 

especialitzat en violència masclista sobre aquesta problemàtica. Els principals resultats obtinguts 

guarden relació amb què al torn d’ofici especialitzat en violència masclista no reben formació de cap 

tipus sobre la relació entre la violència masclista i el suïcidi, així com que no disposen d’indicadors per 

poder detectar aquest risc en les víctimes amb les quals treballen; tot i que la Llei 17/2020, del 22 de 

desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència masclista, 

contempla el feminicidi com una forma d’inducció al suïcidi per part de la parella que maltracta. 

 

Abstract   

Although violence against women it’s a recognized problem, it’s not eradicated yet, and every year 

there are a lot of deaths as a consequence of that issue. This project has been done due to the fact that 

studies demonstrate that women’s who suffers violence has more suicide risk than women’s who has 

never suffered it. The purpose of this study is analyse the relationship between violence against women 

and suicide, and the paper of court-appointed lawyers specialized on violence against women about 

this problem. The main results obtained are that court-appointed lawyers specialized on violence 

against women don’t receive training about the relationship between the violence against women and 

suicide, neither they don’t have indicators to detect the risk of victims; even though the “Llei 17/2020, 

del 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència 

masclista” considers femicide as a form of suicide inducement by the abusive partner.  

 

Paraules clau: violència contra la dona, factors de risc, factors de protecció, ideació suïcida, agents jurídics, 

sensibilització, formació. 

Key words: violence against women, risk factors, protection factors, suicidal ideation, legal agents, sensitivity, 

training.  

 

 

 

 

 

 



Nadine Coll Gordillo 

5 
 

1. Introducció  

La violència masclista, o violència contra la dona, és un problema que, tot i ser reconegut en 

la nostra societat i encara que existeixen plans d’actuació i protocols que treballen aquesta 

problemàtica, no s’erradica.  

Segons la Llei 17/2020, del 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les 

dones a erradicar la violència masclista, s’entén per violència masclista:  

violació dels drets humans a través de la violència que s’exerceix contra les dones 

com a manifestació de la discriminació i de la situació de desigualtat en el marc d’un 

sistema de relacions de poder dels homes sobre les dones i que, produïda per mitjans 

físics, econòmics o psicològics, incloses les amenaces, les intimidacions i les 

coaccions, tingui com a resultat un dany o un patiment físic, sexual o psicològic, tant 

si es produeix en l’àmbit públic com en el privat (p.2).  

Tot i que el principal perill que pateixen les víctimes de violència masclista és el feminicidi, 

és a dir, l’assassinat d’aquestes per part d’un home; quin és el perill de suïcidi en aquestes 

dones? Hi ha relació entre patir violència masclista i tenir ideació suïcida?   

Les dones que pateixen violència tenen una major percepció d’aïllament social i d’ideació 

suïcida; a diferència de les que no la pateixen, que senten un suport social fort i tenen en 

menor grau idees suïcides (Caba et al., 2019). 

La Delegación del Gobierno contra la Violencia de Género va realitzar una macroenquesta 

l’any 2019 sobre la violència contra la dona. En aquesta s’observa com el 25,5% de les dones 

que han patit violència física o sexual d’alguna parella, han tingut pensaments suïcides 

alguna vegada; aquest percentatge disminueix fins al 18,5% en el cas de les dones que han 

patit algun tipus de violència en la parella; i per últim, un 4,7% de les dones que mai han 

patit violència, han tingut algun cop ideació suïcida (Delegación del Gobierno contra la 

Violencia de Género, 2020).   

Arran del fet que el grup de Mossos d’Esquadra de Girona va detectar que hi havia un gran 

nombre de víctimes de violència masclista que acabaven amb suïcidi un cop denunciat el o 

els fets i a causa de les evidències prèvies que mostren la relació entre la violència masclista 

i el suïcidi, es va engegar aquest projecte.   

L’objectiu del meu treball és, per una part, analitzar la relació entre la violència masclista i el 

suïcidi; i per l’altre, estudiar el paper dels advocats i advocades del torn d’ofici especialitzat 

en violència masclista, és a dir, veure si aquests reben formació sobre el suïcidi i poden 

detectar aquest risc sobre les víctimes amb les quals treballen.  

La majoria de víctimes de violència masclista quan fan la denúncia a les dependències 

policials, són assistides immediatament per advocats i advocades de torn d’ofici. És per 

aquest motiu, que vam decidir estudiar el paper d’aquests professionals sobre aquesta 

relació problemàtica. 
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 2. Violència contra les dones  

La violència contra les dones, o violència masclista, tot i que és una realitat reconeguda en 

moltes societats occidentals, no ha sigut erradicada, i per tant, és necessari posar èmfasi en 

la seva importància i la seva necessitat de control (Fernández, 2004).  

Les Nacions Unides defineixen la violència contra la dona com: 

todo acto de violencia basado en la pertenencia al sexo femenino que tenga o pueda 

tener como resultado un daño o sufrimiento físico, sexual o psicológico para la mujer, 

así como las amenazas de tales actos, la coacción o la privación arbitraria de la 

libertad, tanto si se producen en la vida pública como en la vida privada. (Oficina del 

Alto Comisionado de las Naciones Unidas para los Derechos Humanos (ACNUDH), 

1993, p.2) 

Segons la Llei 17/2020, del 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les 

dones a erradicar la violència masclista, s’entén per violència masclista:  

violació dels drets humans a través de la violència que s’exerceix contra les dones 

com a manifestació de la discriminació i de la situació de desigualtat en el marc d’un 

sistema de relacions de poder dels homes sobre les dones i que, produïda per mitjans 

físics, econòmics o psicològics, incloses les amenaces, les intimidacions i les 

coaccions, tingui com a resultat un dany o un patiment físic, sexual o psicològic, tant 

si es produeix en l’àmbit públic com en el privat (p.2).  

La violència masclista no la podem entendre com un conjunt d’actes aïllats, sinó que és una 

estratègia de desigualtat, és a dir, és un mecanisme al servei dels valors patriarcals que 

intenta mantenir la distribució patriarcal del poder (Fernández, 2004)  

Com expliquen Sanz-Barbero et al. (2014), hi ha variables tant individuals, de la relació de 

parella, de la comunitat, de l’estructura econòmica, com de la cultura del país, que influeixen 

com a factors de risc perquè una dona tingui més possibilitats de patir violència de gènere. 

Ser immigrant, haver estat exposada a violència contra la dona durant la infantesa, o tenir 

una parella que consumeix altes dosis d’alcohol, per exemple, són factors de risc individuals.  

Existeixen tres tipus de violència contra la dona: la física, la psicològica i la sexual. Les 

agressions físiques quasi sempre produeixen conseqüències psicològiques, i encara que la 

víctima només pateixi violència psicològica, aquesta com a conseqüència té efectes físics 

(Asensi, 2016).  

El cicle de la violència passa per un estat de tensió, immobilitat i culpabilitat en la víctima, i 

aquest fet augmenta el comportament de l’agressor, traduït en una fase d’explosió violenta, 

que com a conseqüència provoca en la dona un estat d’indefensió que no la deixa reaccionar. 

La següent fase és la “lluna de mel” o de penediment, en la qual el maltractador manipula a 

la víctima perquè el perdoni, fent creure a la dona que se sent culpable. Quan ho aconsegueix, 

l’agressor es torna a sentir segur per tornar a agredir a la dona, com un procés d’escalada 

(Asensi, 2016).  
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Les dones que han patit violència en la parella tenen pitjor estat de salut que les dones que 

no n’han patit. La violència exercida contra aquestes, té greus conseqüències per la salut tant 

física com psíquica de les dones. Poden tenir més probabilitats de patir discapacitat o mort, 

problemes de salut mental, múscul-esquelètics, i de salut sexual i reproductiva (Sanz-

Barbero et al., 2014).  

Els efectes físics aguts poden incloure lesions greus, talls, ossos fracturats o lesions a l’interior 

dels òrgans; i a llarg termini poden comportar artritis, asma, estrès, migranya, malsons, 

problemes cardíacs, entre d’altres (Oficina para la salud de la mujer, 2021).  

Seguint la institució anteriorment mencionada, la violència contra la dona en el pla psíquic 

pot provocar por, confusió o inclús insensibilitat. A llarg termini, els efectes poden ser 

trastorn per estrès posttraumàtic, depressió o ansietat (Oficina para la salud de la mujer, 

2021).  

 

3. Suïcidi  
El suïcidi és un problema important de salut pública. Segons l’Organització Mundial de la 

Salut (OMS), cada any se suïciden unes 700.000 persones. Entre els grups de risc del suïcidi 

podem trobar persones amb trastorns mentals i/o persones que no són capaces d’afrontar 

tensions de la vida. També, viure conflictes, patir actes violents, els abusos, la pèrdua d’éssers 

estimats i l’aïllament, són situacions que poden comportar el suïcidi. Els grups vulnerables i 

discriminats, com podrien ser els homosexuals, els migrants o els refugiats, tenen taxes de 

suïcidi més elevades (Organización Mundial de la Salud, 2021).  

Durkheim, qui va originar la teoria suïcida, postulava que les dones tenien menys tendència 

a suïcidar-se que els homes; però tot i que aquesta teoria va ser contraposada, el suïcidi de 

les dones sempre ha rebut menys atenció com a problema de salut pública (Devries et al., 

2011).  

Com expliquen Devries et al. (2011) en el seu estudi, les taxes de mortalitat per suïcidi entre 

dones i homes varien segons la regió, però les tendències suïcides entre les dones són clares: 

les lesions autoinfligides són la quarta causa per mort de les dones.  

Entre els factors de risc i protecció del suïcidi trobem els individuals, els familiars, els 

comunitaris i els institucionals. Els factors de risc poden ser (Corona et al., 2016): 

- Individuals: Quan hi ha problemes de salut o malalties greus, desordres de salut 

mental (com la depressió o el consum indegut de drogues), fracàs escolar, 

impulsivitat, separació, aïllament, factors socioeconòmics, entre d’altres.  

- Familiars: Entre aquests trobem desorganització familiar, violència domèstica, abús 

sexual, separació dels pares, pobresa o desatenció familiar.  

- Comunitaris: El deteriorament socioeconòmic de la comunitat, l’exposició a violència 

del barri o la falta d’accés als serveis com la salut o l’educació, són factors de risc.  
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- Institucionals: Destaquen les presons i les escoles desorganitzades amb un ambient 

de violència.  

Com explica Pérez (2004), hi ha grups de risc de suïcidi els quals, per les seves 

característiques particulars, tenen majors possibilitats de cometre l’acte del suïcidi. En  

aquests grups hi ha: els deprimits, els que han intentat el suïcidi, els que tenen ideació suïcida 

o amenacen de suïcidar-se, els supervivents i les persones vulnerables en situació de crisi. 

Les característiques de cada un d’ells són:  

- Els deprimits: Els malalts mentals se solen suïcidar amb major freqüència que la resta 

de la població, i en concret, les persones amb depressió tenen majors possibilitats. És 

molt important reconèixer la depressió en els adolescents, ja que tenen més tendència 

a cometre aquest acte en comparació amb els adults.  

- Els que han intentat suïcidar-se: Estudis demostren que entre l’1 i el 2% dels que 

intenten suïcidar-se, ho fan durant el primer any de la temptativa; i entre el 10 i el 

20%, durant la resta de la seva vida.  

- Els que tenen ideació suïcida o amenacen de suïcidar-se: Tenir ideació suïcida no 

implica necessàriament suïcidar-se, però quan aquesta idea es presenta amb molta 

freqüència o com un símptoma d’una malaltia mental, el risc és major.   

- Els supervivents, són les persones que estaven molt vinculades a la persona que mor 

a causa del suïcidi. Quasi tots els familiars senten por perquè es consideren 

vulnerables a cometre el suïcidi o a patir una malaltia mental que comporti aquest 

acte.  

- Les persones vulnerables en situació de crisi: En aquest grup s’engloben els malalts 

mentals no deprimits, com els esquizofrènics, els alcohòlics o els drogodependents; 

persones amb trastorn d’ansietat, personalitat o d’impulsivitat; subjectes amb 

malalties físiques terminals, incapacitats o discapacitats; i les minories ètniques, les 

víctimes de violència, o els desplaçats.  

Entre els factors de protecció destaquen (Corona et al., 2016): 

- Individuals: En aquests trobem un bon estat de salut, hàbits saludables, actitud 

positiva, bones relacions, aptituds socials, adaptabilitat, control de l’estrès, una bona 

educació, existència de projectes de vida, optimisme, autoestima adequada, entre 

d’altres. 

- Familiars: Quan se satisfan les necessitats bàsiques, hi ha treball estable, estabilitat 

familiar, es reconeixen els èxits, es promouen comportaments positius, hi ha 

solidaritat o s’evita la violència.  

- Comunitaris: Les oportunitats educatives i professionals, el suport social i a les 

famílies amb necessitats especials, les activitats per adolescents, l’ambient sense riscs 

i els espais públics segurs, són factors de protecció.  

- Institucionals: Entre aquests destaquen la creació d’organitzacions basades en les 

necessitats de les persones, i les institucions que faciliten l’atenció a persones amb 

desavantatges i persones en risc o amb trastorns emocionals.    
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Augmentar l’autonomia i el suport social disponible per la víctima també són factors de 

protecció, ja que atenuen les associacions entre una salut mental pobre i la violència de 

gènere, disminuint el sentiment d’aïllament i desesperació (Devries et al., 2011). 

 

4. Relació entre la violència masclista i el suïcidi  
La violència de gènere pot ser física, psicològica i/o social. En molts casos, el maltractament 

psicològic és més difícil de detectar i demostrar que el físic, tot i que pot causar en la víctima 

trastorns psicològics, desestructuració psíquica, agreujar malalties físiques o fins i tot 

provocar el suïcidi (Asensi, 2016).  

En el cicle de la violència, l’agressor sotmet a la dona a l’aïllament social mitjançant conductes 

de control i restrictives, impedint que es relacioni amb la seva família i amics. Això provoca 

que la dona perdi la seva autonomia i capacitat de decisió (Lara et al., 2019). Tal com 

expliquen Corona et al. (2016), el suport social i la promoció de l’amistat són factors de 

protecció del suïcidi. Per tant, si no hi ha aquest suport, incrementa la possibilitat de tenir 

ideació suïcida o cometre l’acte.  

Com va demostrar l’estudi de Lara et al. (2019), les dones que pateixen violència tenen una 

major percepció d’aïllament social i d’ideació suïcida; a diferència de les que no la pateixen, 

que senten un suport social fort i tenen en menor grau idees suïcides.  

Vàries investigacions demostren que les víctimes de violència masclista pateixen depressió, 

trastorns d’ansietat, drogodependència, baixa autoestima, autolesions i intents de suïcidi 

(Lara et al., 2019). 

La violència contra la parella augmenta la possibilitat que la dona pateixi depressió, i aquest 

estat pot comportar o s’associa al suïcidi. En un estudi es va demostrar que la freqüència 

d’ideació suïcida és quasi sis vegades major en dones que han patit violència en la parella 

respecte a les que no han patit aquesta violència (Llosa i Canetti , 2019). 

Podem veure la mateixa idea en l’estudi de Devries et al. (2011), on es mostra que l’exposició 

primerenca a la violència incrementa els sentiments de depressió i afecta la capacitat de fer 

front a l’estrès, i això es relaciona amb la ideació suïcida.  

L’estudi de Devries et al. (2011) va demostrar que les experiències infantils i adultes de 

violència es relacionaven amb intents de suïcidi, parcialment per l’estat de salut mental i 

principalment independentment d’això. També, en llocs on hi havia alta prevalença de 

violència de parella, les dones que alguna vegada havien tingut parella eren més propenses 

a expressar el suïcidi que les que mai havien tingut parella. Aquest estudi va concloure que 

hi ha una forta associació entre el suïcidi de les dones i les experiències de violència.  

La Delegación del Gobierno contra la Violencia de Género va realitzar una macroenquesta 

l’any 2019 sobre la violència contra la dona. En aquesta es pot observar com el 25,5% de les 

dones que han patit violència física o sexual d’alguna parella durant la seva vida han tingut 

pensaments suïcides alguna vegada, respecte al 4,7% de les dones que mai han patit violència 
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i han tingut algun cop ideació suïcida (Delegación del Gobierno contra la Violencia de 

Género, 2020).  

Per tant, podem veure que existeix una associació entre el fet d’haver patit violència i la 

ideació suïcida, a causa de l’estat mental malmès que la dona pot desenvolupar arran d’haver 

viscut aquestes experiències de violència.  

 

5. Circuit jurídic-penal de la violència masclista  
Per entendre el procés des que una víctima de violència masclista denuncia els fets fins que 

es fa judici, i de l’acompanyament que rep durant tot aquest procediment, hem de fer una 

revisió del circuit jurídic-penal d’aquest tipus de violència.  

Segons l’article 4 de la Llei 17/2020, del 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, 

del dret de les dones a erradicar la violència masclista, aquesta violència es pot manifestar 

en els àmbits següents:  

- Violència en l’àmbit de la parella: Quan l’agressor és o ha estat cònjuge de la víctima 

o ha tingut relacions d’afectivitat similars.  

- Violència en l’àmbit familiar: Quan la violència és exercida per un membre de la 

família o de l’entorn familiar, inclosos els matrimonis forçats. Aquesta no es refereix 

a la violència en l’àmbit de la parella.  

- Violència en l’àmbit laboral: Quan és exercida durant la jornada laboral o fora 

d’aquesta, però té relació amb la feina. Pot adoptar diferents formes: assetjament per 

raó de sexe, assetjament sexual o discriminació per embaràs o maternitat.  

- Violència en l’àmbit social o comunitari: Entre les quals hi ha agressions sexuals, 

assetjament sexual, tràfic i explotació sexual de dones i nenes, mutilació genital 

femenina o risc de patir-la, violència derivada de conflictes armats, violència contra 

els drets sexuals i reproductius de les dones, feminicidis, agressions per raó de 

gènere, vexacions, tractes degradants, amenaces i coaccions en l’espai públic; 

restriccions o privacions de llibertat a les dones, o d’accés a l’espai públic o privat i 

restriccions a l’expressió en llibertat; o represàlies pels discursos i expressions 

individuals i col·lectius de les dones que reclamen respecte pels seus drets.   

- Violència en l’àmbit digital: La qual es produeix a les xarxes digitals, mitjançant les 

tecnologies d’informació i comunicació. Es pot manifestar de diferents formes, com 

el ciberassetjament, els insults, les amenaces, la divulgació d’informació personal, 

entre d’altres.  

- Violència en l’àmbit institucional: Es refereix a les accions i omissions de les 

autoritats i del personal que vulguin retardar, obstaculitzar o impedir l’accés a les 

polítiques públiques i als drets que reconeix aquesta llei, per assegurar una vida 

lliure de violència masclista.   

- Violència en l’àmbit de la vida política i l’esfera pública de les dones: És la 

violència produïda en els espais de la vida pública i política, o quan és produïda però 

no sancionada.  
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- Violència en l’àmbit educatiu: La violència produïda en l’entorn educatiu entre els 

membres de la comunitat educativa.  

- Qualsevol altres formes similars que puguin lesionar la dignitat, integritat o llibertat 

de les dones.  

D’acord amb l’article 2 de la Llei 1/1996 d’Assistència Jurídica Gratuïta, la víctima de 

violència de gènere té dret a l’assistència jurídica gratuïta independentment de la seva 

capacitat econòmica. La víctima gaudirà d’aquest dret en tot el seu procés, excepte quan es 

dicti sentència absolutòria ferma o sobreseïment provisional o definitiu (Consell dels 

Il·lustres Col·legis d’advocats de Catalunya (CICAC), 2020). 

No obstant això, les víctimes de violència masclista que no es considerin de gènere, és a dir, 

que la violència exercida no hagi estat comesa per la persona que és o ha estat cònjuge o 

parella de la víctima, tenen la possibilitat de sol·licitar davant del Col·legi de l’Advocacia o 

a la comissaria o al Jutjat, la sol·licitud de reconeixement del dret a l’Assistència Jurídica 

Gratuïta (CICAC, 2020). 

Segons el Protocol dels Col·legis de l’advocacia de Catalunya per a l’assistència immediata a les 

víctimes de violència masclista, un cop la dona acudeix a comissaria manifestant un acte de 

violència masclista, de conformitat amb l’article 31.6 de la Llei 5/2008 de la Generalitat de 

Catalunya, els Mossos d’Esquadra han de requerir de manera immediata al Col·legi 

d’advocats la presència d’un lletrat des del moment inicial de la denúncia. El lletrat ha 

d’assumir la defensa de la víctima i assistir en el termini màxim d’una hora a les 

dependències policials. En cas que no es pugui assistir immediatament de forma presencial, 

es farà un contacte telefònic immediat entre la víctima i el lletrat/lletrada. I en cas de no 

poder assistir aquest primer lletrat, se’n designarà un altre (CICAC, 2020).  

L’advocat o advocada de torn d’ofici ha d’informar a la víctima sobre la necessitat de 

presentar denúncia, la necessitat de demanar ordre de protecció, informar-la sobre els seus 

drets i garanties, explicar-li el procediment judicial, i entre d’altres, oferir-li informació sobre 

les entitats públiques i les associacions a les quals la víctima pot acudir perquè li prestin 

diferents serveis, suports i prestacions socials: suport psicològic, ajudes econòmiques o 

recursos d’habitatge (CICAC, 2020).  

El procediment no és el mateix per les víctimes de violència de gènere i per les víctimes de 

violència masclista, degut al fet que el Jutjat de Violència sobre la dona només té competència 

en l’àmbit de la violència de gènere (Entrevista 4, 2022).  

El primer pas és interposar la denúncia, que pot ser el mateix dia o l’endemà, davant el Jutjat 

de Violència sobre la dona, o al Jutjat d’Instrucció de guàrdia si és cap de setmana; i en el cas 

de les víctimes de violència masclista que no siguin considerades de gènere, davant del Jutjat 

de Guàrdia que estigui disponible en aquell moment (Entrevista 4, 2022). Quan la víctima 

denuncia, s’intenta que el mateix dia se celebri un judici ràpid, on s’han de presentar totes 

les proves. Si la víctima ha demanat una ordre de protecció, es fa la compareixença per veure 

si es compleixen els requisits per poder obtenir-la, i si s’acredita, després també es demanen 
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mesures civils, com la guàrdia i custòdia, la pensió i els aliments, entre d’altres (Entrevista 3, 

2022).  

En el procediment penal se li pren declaració tant a la víctima com a l’agressor, i si l’agressor 

està d’acord i es conforma, hi ha sentència; sinó, com passa en la majoria de casos, se citen 

les dues parts a un judici al cap de 10 o 12 mesos vista. Els advocats han d’informar i derivar 

a la víctima als serveis tant socials, econòmics com psicològics que hi ha a la xarxa pública 

(Entrevista 3, 2022). 

A causa del principi d’unitat, ha de ser el mateix advocat o advocada qui porti el procediment 

penal i el procediment civil. Si la víctima denuncia diferents episodis de violència ,en 

diferents moments, no es pot garantir que sigui el mateix jurista qui l’assisteixi, ja que en 

aquell moment potser no té disponibilitat, i s’assignarà a la persona que estigui de guàrdia. 

Es dona molta importància a aquest principi d’unitat, tot i que a la pràctica és molt difícil de 

gestionar (Entrevista 3, 2022).  

 

6. Cultura del sistema jurídic en el tractament de la violència masclista 
El sistema jurídic penal es caracteritza per l’objectivitat, buscar la veritat, demostrar els fets 

provats i la professionalitat. Per això, els professionals d’aquest sector mantenen una 

distància respecte a l’experiència subjectiva de la dona maltractada. Una de les 

conseqüències és que la violència psicològica queda amagada, ja que no són fets que es 

puguin provar físicament, i són més difícils de demostrar; tot i que el maltractament 

psicològic pot comportar fins i tot conseqüències més nefastes sobre la dona que la violència 

física (Albertín et al., 2009). 

Per una banda, com expliquen Albertín et al. (2009), molts dels agents jurídics-penals tenen 

creences etnocèntriques i estereotipades. Assumeixen que hi ha relacions conflictives que són 

així a causa de la cultura dels implicats, o que és una situació habitual d’aquella parella, sense 

considerar qüestions referents a les relacions de gènere entre dona i home. També hi ha la 

tendència a relacionar la violència psicològica amb les persones que pateixen problemes 

personals o de personalitat, considerant a les víctimes persones més vulnerables o amb 

problemes psicològics.  

Per altra banda, el que succeeix moltes vegades durant el procediment jurídic és la segona 

victimització de la dona, és a dir, les agressions psíquiques no intencionades que aquesta 

pateix durant el període d’investigació policial i el procediment judicial. Aquesta segona 

victimització es produeix per la manca de credibilitat dels agents jurídics davant els relats de 

la víctima, la manca de perspectiva de gènere dels agents jurídics, els familiars i les pròpies 

víctimes; i el fet de reviure les experiències viscudes, ja que durant el procés les han d’exposar 

i recordar moltes vegades (Cubells, Albertín i Hernáez, 2006). Això pot provocar que algunes 

víctimes abandonin el procés, ja que no se senten recolzades ni cregudes, i com a 

conseqüència, augmenta el risc d’aquestes. 
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En el cas dels advocats i advocades, les dones senten falta de suport sobre aquests 

professionals, ja que aquestes expressen que no se senten escoltades o tenen la sensació de 

no poder parlar. Les víctimes també critiquen l’interès dels lletrats/lletrades en els aspectes 

del relat que són més convenients per la declaració, deixant de banda el que la dona 

considera més important  (Cubells, Calsamiglia, i Albertín, 2010).  

Aquesta falta de suport i de sentir-se escoltades per part dels seus lletrats i lletrades, pot 

provocar que la dona decideixi no seguir endavant amb el procediment, ja que no compta 

amb la confiança i el recolzament dels i les professionals, i en conseqüència, queda exposada 

a un risc molt alt pel que fa a la seva seguretat. 

Un dels principals problemes del sistema jurídic és que el canvi legislatiu sobre el dret a 

assistència lletrada gratuïta de les víctimes de violència masclista, no es compleix a la 

pràctica. En les víctimes de violència de gènere sí que funciona, però en els altres casos no. 

També, el fet que les víctimes de violència masclista hagin d’acudir al Jutjat de Guàrdia i no 

al Jutjat de Violència sobre la dona és un problema, ja que aquests Jutjats no tenen formació 

ni perspectiva de gènere (Entrevista 4). 

 

7. Importància del paper dels advocats/advocades del torn d’ofici  
En el meu estudi, em centraré en el paper dels advocats/des del torn d’ofici que assisteixen 

a víctimes de violència masclista i el paper que tenen aquests sobre la relació entre la 

violència masclista i el suïcidi.  

Els advocats de torn d’ofici, segons l’article 2 de la Llei 1/1996 d’assistència jurídica gratuïta, 

estan obligats a oferir assistència jurídica gratuïta a les víctimes de violència de gènere de 

manera immediata.  

És de summa importància la formació que reben aquests professionals sobre les víctimes de 

violència masclista, és a dir, si reben formació sobre com tractar amb aquestes víctimes o si 

tenen algun protocol a seguir, i en el cas que m’interessa, si reben formació sobre el suïcidi.  

La Ley Orgánica 1/2004, de 28 de diciembre, de Medidas de Protección Integral contra la 

Violencia de Género estableix que es donarà la deguda formació als operadors sanitaris, 

policials i jurídics responsables de l’obtenció de proves i de l’aplicació d’aquesta llei.  

Els Col·legis d’advocats de Catalunya disposen de servei de Torn d’ofici especialitzat de 

violència masclista, i només poden accedir a aquest si disposen de formació inicial 

especialitzada, és a dir, si no duen a terme aquesta formació, no poden exercir en el torn 

d’ofici. D’acord amb l’article 14 de la Llei 17/2020, del 22 de desembre, de modificació de la 

Llei 5/2008, del dret de les dones a erradicar la violència masclista, el Govern ha de garantir 

que es dugui a terme formació contínua i especialitzada; no obstant això, aquesta formació 

continuada no és obligatòria. Com diu el mateix article en el supòsit 5, els cursos de formació 

han d’incloure perspectiva de gènere, les causes estructurals i socials de la violència 
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masclista, les seves característiques, causes, efectes i conseqüències, i la intersecció d’altres 

identitats amb la violència masclista.  

És molt important l’assistència immediata de les víctimes de violència masclista i un bon 

seguiment per part dels seus advocats, ja que tal com he mencionat anteriorment, és en molts 

casos durant el procediment jurídic que la víctima decideix no seguir amb la denúncia.  

També és de summa rellevància el fet que els advocats i advocades del torn d’ofici informin 

degudament a la víctima sobre els diferents recursos d’assistència (serveis socials, serveis 

psicològics i econòmics) als quals pot optar. Això podria ser un factor de protecció del suïcidi, 

ja que si la dona sent que té un suport i veu una sortida, és més difícil que tingui ideació 

suïcida.  

No hi ha menció en el Protocol dels Col·legis de l’advocacia de Catalunya per a l’assistència 

immediata a les víctimes de violència masclista sobre el suïcidi de les víctimes de violència 

masclista, ni del suïcidi en general. No obstant això, en la Llei 17/2020, es va afegir el supòsit 

del feminicidi com una forma de violència cap a la dona. El feminicidi es refereix als 

homicidis per raó de gènere, les induccions al suïcidi i els suïcidis a conseqüència de la 

pressió i la violència exercida cap a la dona. Per tant, tenint en compte que la llei afegeix 

aquest supòsit com una forma de violència, s’hauria de fer formació sobre el fenomen del 

suïcidi. 

 

8. Objectius  

L’objectiu d’aquest treball és conèixer si existeix relació entre patir violència masclista i el 

suïcidi, i alhora explorar quin tipus d’atenció jurídica ofereixen els advocats i advocades de 

torn d’ofici a les víctimes de violència masclista, i si en aquesta es contempla la possibilitat 

de suïcidi. Concretament a partir d’aquest agents jurídics es busca: 

- Conèixer la percepció dels i les advocades sobre la relació entre la violència 

masclista i el suïcidi.  

- Saber si tenen i reben alguna formació en relació amb aquest problema específic. 

- Conèixer si existeixen protocols o fan servir indicadors en els serveis d’atenció que 

ajudin a la detecció i el tractament. 

 

9. Metodologia 

La metodologia que utilitzaré en aquest treball serà qualitativa. La metodologia qualitativa 

s’utilitza per conèixer els significats que estructuren la realitat analitzada, és a dir, 

comprendre el comportament de la gent, les seves creences, la seva visió del món i els 

significats que creen. Es tracta de comprendre, no de fer prediccions (Íñiguez, 1999).  

9.1. Instrument de recollida d’informació 
La tècnica d’investigació qualitativa que faré servir en aquesta mostra serà l’entrevista 

qualitativa. L’entrevista és una interacció entre l’analista i la o les persones investigades que 
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s’usa per obtenir informació i comprendre el punt de vista i l’experiència de les persones 

entrevistades (Iñiguez, 1999).  

En el meu cas he utilitzat l’entrevista semiestructurada individual, ja que he fixat un guió 

previ a les entrevistes amb una sèrie de temàtiques i preguntes per abordar durant la 

interacció amb els advocats i advocades de torn d’ofici. No obstant això, aquest guió és 

orientatiu, perquè durant l’entrevista han anat sorgint altres qüestions que no he contemplat 

al guió i han sigut abordades, i també hi ha algunes qüestions que no he realitzat finalment 

a algun informant. En el guió es pregunten sobre quatre blocs temàtics: la percepció dels 

professionals sobre la violència masclista i el suïcidi, l’atenció jurídica que ofereixen, la 

formació que reben sobre la violència masclista i el suïcidi, i la seva experiència en aquesta 

problemàtica (Veure Annex 1). 

9.2 Mostra / participants   

Per la meva mostra, he seleccionat intencionadament quatre advocats/advocades que estan 

o han estat inscrits al torn d’ofici especialitzat en violència masclista. Dues de les advocades 

encara exerceixen en el torn d’ofici; però els altres dos es van desapuntar, un d’ells fa un any 

i l’altre farà uns cinc anys (Veure Taula 1). 

Taula 1. Advocats/advocades del torn d’ofici especialitzats en violència masclista  

Entrevistats Experiència 

 
Entrevistada 1 

Advocada del torn d’ofici especialitzat en violència masclista. 
Advocada de la Junta del Col·legi de l’Advocacia de Figueres (ICAFI). 

 
Entrevistat 2 

Advocat particular.  
Advocat ex-inscrit al torn d’ofici especialitzat en violència masclista. 

 
 

Entrevistada 3 

Advocada particular.  
Advocada del torn d’ofici especialitzat en violència masclista. 
Advocada de l’Institut Català de les Dones de Girona. 
Està a diferents serveis d’informació i atenció a dones.   

 
 
 

Entrevistada 4 

Advocada particular, i porta casos de víctimes de violència masclista. 
Advocada ex-inscrita al torn d’ofici especialitzada en violència masclista. 
Forma part de la Comissió de Violència Masclista i d’Igualtat del Col·legi de 
l’Advocacia Catalana (CICAC).  

Font: El·laboració pròpia  

Els criteris per seleccionar als informants van ser: 

- Homes-dones, per considerar el gènere com una possible variable que podria aportar 

diversitat a la mostra. 

- Que haguessin exercit més de 5 anys al torn d’ofici especialitzat en violència 

masclista, ja que l’experiència em podria aportar més dades. 

- Que treballessin a l’àmbit privat i a l’àmbit públic.   

Em vaig voler centrar en els advocats i advocades del torn d’ofici ja que la majoria de casos 

de violència masclista que s’inicien quan la víctima va a la comissaria a denunciar els fets, es 

traslladen a la justícia gratuïta, ja que són els qui han de comparèixer en el termini màxim 

d’una hora en les dependències policials on està la víctima. Una víctima de violència 

masclista també pot acudir directament a un advocat o advocada particular per denunciar 
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un cas d’aquests, però normalment no tenen els recursos necessaris per fer-ho. Per això, pel 

fet que la majoria de víctimes són assistides per la justícia gratuïta, he volgut estudiar la 

percepció de les persones que treballen o han treballat en ella, i en algun cas, també 

desenvolupant pràctica privada, per veure si es mostra variabilitat. 

9.3. Procediment 
He escollit els advocats i advocades de la comarca de Girona, perquè resideixo a Girona i per 

proximitat he pogut realitzar alguna entrevista de manera presencial, tot i que una d’elles la 

vaig fer en format online. Els contactes han sigut, un d’ells per compte meu, ja que el coneixia, 

l’altre contacte va ser proporcionat per la Comissió de Violència Masclista dels Mossos 

d’Esquadra, i els altres dos per contactes pròxims de la meva tutora. 

Abans de realitzar cada entrevista, he entregat un consentiment informat a cada entrevistat, 

que ha sigut firmat per les dues parts, en el qual cada un d’ells ha acceptat formar part 

d’aquesta investigació voluntàriament i jo m’he compromès a preservar la confidencialitat i 

anonimat de les persones entrevistades, i també a utilitzar els resultats obtinguts estrictament 

per a fins acadèmics  (Veure Annex 2). Un cop finalitzat el treball, m’he compromès amb els 

informants a tornar-los els resultats de l’anàlisi. 

Les entrevistes han sigut gravades i transcrites literalment, amb una duració entre 25 i 45 

minuts cada una. Una d’elles va ser realitzada per videoconferència, i les altres tres 

presencialment.  

9.4. Anàlisi de la informació 

Per l’anàlisi de les entrevistes, he creat una taula amb categories i subcategories que engloben 

les temàtiques més importants, per poder sintetitzar les idees més importants que em va 

proporcionar cada informant. Aquesta anàlisi categorial està basant en el model de Glasser i 

Straus (Puigdevall i Albertín, 2016). Aquesta anàlisi fa servir la comparació constant del 

contingut, buscant quines dades s’assemblen i es diferencien entre elles. Les categories i 

subcategories que he creat són les següents:  

Taula 2. Categories i subcategories de l’anàlisi de les entrevistes 

 
Bloc 1. Percepció violència masclista – suïcidi 

Percepció 

Relació entre la violència masclista i el suïcidi 

Bloc 2. Atenció jurídica Practica assistencial i valoració 

 
 

Bloc 3. Formació suïcidi i violència masclista 

Protocols/Catàlegs d’indicadors de suïcidi 

Tipus de formació rebuda 

Millora formació 

 
 

Bloc 4. Experiència 

Casos de risc suïcidi en víctimes de VM 
Indicadors d’alerta 

Actuació en casos de risc de suïcidi 

Aspectes positius i negatius en atenció a dones 
per VM 

Font: El·laboració pròpia 
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10. Resultats i discussió  

De les entrevistes realitzades vaig crear una taula dividida en categories (blocs) i 

subcategories amb les temàtiques més importants, per analitzar les respostes de tots els 

informants i poder establir uns resultats comuns (Veure Annex 3).  

10.1. Percepció de la violència masclista i el suïcidi  

La percepció general dels entrevistats és que respecte la violència masclista s’han fet avenços 

en el pla legislatiu, però en l’àmbit judicial no s’aplica i, per tant, encara queda molt camí per 

fer.  

Els quatre entrevistats creuen que pot existir relació entre la violència masclista i el suïcidi, 

tot i que dues de les informants recalquen que elles no són psicòlogues i no em poden afirmar 

aquesta relació, ja que no tenen dades per poder demostrar-ho. En la Macroenquesta de 2019 

sobre la violència contra la dona, es pot observar com el 25,5% de les dones que han patit 

violència física o sexual d’alguna parella durant la seva vida, han tingut pensaments suïcides 

alguna vegada, respecte al 4,7% de les dones que mai han patit violència i han tingut algun 

cop pensaments suïcides (Delegación del Gobierno contra la Violencia de Género, 2020).  

Com expressa la informant 1 “quan una dona no troba el camí o aquests suports que 

existeixen i s’estan donant no troben resposta, jo penso que inevitablement com a persona, 

t’ha de crear el dubte o la incertesa, o les ganes de no continuar vivint d’aquesta manera...”. 

En un estudi de Lara et al. (2019) es va demostrar que les dones que pateixen violència tenen 

una major percepció d’aïllament social i d’ideació suïcida. Llosa i Canetti (2019) expliquen 

com la violència contra la parella augmenta la possibilitat que la dona pateixi depressió, i 

aquest estat pot comportar o s’associa a la ideació suïcida. També es va demostrar que la 

freqüència d’ideació suïcida és quasi sis vegades major en dones que han patit violència en 

la parella respecte a les que no han patit aquesta violència.  

10.2. Atenció jurídica 

A la Llei 17/2020, del 22 de desembre, de modificació de la Llei 5/2008, del dret de les dones 

a erradicar la violència masclista, es va introduir un canvi: l’assistència lletrada immediata a 

la víctima. És a dir, quan una dona que ha patit o està patint violència masclista acudeix als 

Mossos d’Esquadra per denunciar els fets, aquests professionals estan obligats a avisar al 

Col·legi d’Advocats perquè un advocat o advocada del torn d’ofici comparegui a les 

dependències policials en el termini màxim d’una hora per assessorar a la víctima. No 

obstant això, aquesta novetat per als diferents informants no va ser considerada de la mateixa 

manera:  

“Avenços com aquests, que ens ha costat molt de temps negociar-ho amb Interior, 

doncs evidentment que són un guany i esperem que vagi a millor; ” (Entrevista 1). 

“Jo crec que l’assessorament hauria de ser també des del primer moment, i això és el 

que estem lluitant a la Comissió del Col·legi de l’Advocacia. Les víctimes de violència 

de gènere tenen assistència immediata inclús en comissària; les víctimes de violència 

masclista considerem que també haurien de tenir assistència immediata” 

(Entrevista 4). 



Nadine Coll Gordillo 

18 
 

Com m’explicava l’entrevistada 4, tot i que la llei digui que s’ha de garantir l’assistència 

lletrada a la víctima des del moment inicial de la denúncia, a la pràctica no es compleix. Tal 

com deia ella: “Una agressió sexual, se’n va al jutjat a fer la declaració i demana, i si li diuen 

que no, es depèn del funcionari, si el funcionari no s’ha enterat li dirà que ho ha de tramitar 

després, i la declaració ja s’ha fet. O es dona més informació a les oficines judicials o ens 

trobem amb aquests problemes”. 

Per tant, podem veure com un dels primers problemes és que tot i que la llei hagi introduït 

nous canvis, a la pràctica no es compleixen.  

Un dels altres problemes que van expressar dos dels informants respecte a l’assistència 

lletrada immediata a la víctima és el fet que consideren que la dona no està preparada per 

interposar una denúncia en aquell primer moment:  

“...en aquell moment jo entenc que la senyora no està preparada, a no ser que hagi 

tingut un tractament previ [...] no està preparada per entendre tota la dimensió del 

que comencem a fer, totes les implicacions jurídiques i personals que això té.” 

(Entrevista 2).  

 “En aquell moment la dona moltes vegades està en un estat emocional complicat,...” 

(Entrevista 3). 

Com van demostrar Cubells, Calsamiglia i Albertín (2010) en el seu estudi, les víctimes 

senten falta de suport per part  dels advocats i advocades, expressen que no es senten 

escoltades o tenen la sensació de no poder parlar, senten falta de confiança per part dels 

professionals en el relat que expliquen i també critiquen l’interès d’aquests en els aspectes 

del relat que creuen més convenients, sense tenir en compte el que elles consideren més 

important. Aquesta mateixa idea la va expressar una de les informants: “Quan una víctima 

està en un jutjat, a no ser que l’advocat/advocada tingui molta sensibilitat, no som les 

persones en les quals es recolzen” (Entrevista 1). A causa del fet que quan l’advocat o 

advocada compareix a les dependències policials, ha de fer la denúncia el més ràpid possible 

i destacant els aspectes més rellevants, les víctimes senten que aquests professionals no les 

escolten.  

Una idea que va resultar rellevant va ser la que va expressar un dels entrevistats: “En aquell 

primer moment, on tot està desbordat, una atenció psicològica dins la primera hora o les 

següents, seria molt més positiva que una atenció tècnica,..” (Entrevista 2). Pot ser en el 

primer moment seria més oportú que la víctima rebés atenció psicològica, i seguidament 

atenció jurídica.  

I per últim, el principal problema considerat en l’atenció jurídica a les víctimes de violència 

masclista, és en els Jutjats. L’entrevistada 1 expressa que ens els jutjats es troben molts 

obstacles, perquè hi ha una revictimització de la dona, i a causa del volum de feina, les 

víctimes senten que la justícia no els hi dona una resposta. Com expliquen Cubells, Albertín 

i Hernáez (2006), en el procediment jurídic hi ha una segona victimització de la víctima, és a 

dir, durant el període d’investigació policial i en el procediment judicial, la víctima pateix 
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agressions psíquiques no intencionades degut a la manca de credibilitat dels agents jurídics, 

a la manca de perspectiva de gènere d’aquests i pel fet d’haver d’explicar les experiències 

viscudes moltes vegades. Aquesta mateixa idea la van expressar dues de les entrevistades: 

“A l’administració de justícia és un drama perquè és una administració que està 

especialment poc sensibilitzada en la matèria, i s’ha d’apostar clarament en eines 

de sensibilització, formació als operadors jurídics,...” (Entrevista 3). 

“Sempre hi ha algú que es pot queixar en algun moment determinat i el servei pot no 

funcionar en un moment determinat, però en termes generals a nivell policial ningú 

es queixa, a nivell judicial si. Nosaltres ens queixem també del tracte que es 

dispensa a les víctimes, falta d’empatia. A nivell judicial falta molt per treballar” 

(Entrevista 4). 

10.3. Formació sobre la violència masclista i el suïcidi  

Per poder exercir en el torn d’ofici especialitzat en violència masclista, els advocats i 

advocades han de realitzar una formació especialitzada inicial, la qual consta d’un curs 

d’unes 30 hores obligatori per tots els lletrats/lletrades; no obstant això, la formació 

continuada és voluntària i opcional. L’entrevistada 3 expressa que la formació no és només 

jurídica, sinó que és multidisciplinària. Però un altre informant té una opinió contrària, 

pensant que la formació rebuda no és la convenient per atendre bé:  

“Nosaltres rebem formació molt tècnica: el procediment és aquest, s’estableix aquest 

protocol, hi haurà un seguiment... Però aprens més amb el temps de tractar amb les 

senyores i veure una mica com respiren i com et contesten, i intentar captar el que hi 

ha darrere de la denúncia que ha presentat, tot això ho fem més a nivell 

d’experiència personal que no pas de què et donin formació” (Entrevista 2). 

Respecte si millorarien la formació que reben en el torn d’ofici, podem extreure dues idees 

principals:  

1. Les tres advocades creuen que la formació continuada hauria de ser obligatòria per 

tots els que pertanyen al torn d’ofici especialitzat en violència masclista. Proposen 

que s’hauria d’acreditar un mínim d’hores cada any o fer una prova d’actualització 

de coneixement, i si no es compleix, donar de baixa a la persona del torn.  

2. Dos dels informants parlen sobre el possible abordatge dels casos des d’una 

perspectiva mixta, és a dir, que la víctima tingui assistència lletrada i psicològica 

durant tot el procediment; i que aquesta assistència psicològica acompanyi tant a la 

víctima com al professional, per ajudar-lo a tractar amb la víctima i detectar l’estat 

en què es troba la dona.  

No existeix cap protocol del Col·legi de l’Advocacia on es contempli la possibilitat de suïcidi 

de les víctimes de violència masclista ni cap catàleg d’indicadors sobre risc de suïcidi; i 

tampoc reben formació sobre aquesta problemàtica.  
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Els informants opinen no els hi pertany a ells la detecció del risc de suïcidi, sinó que més 

aviat és un àmbit psicològic:  

 “Jo penso que aquesta és una feina molt més especialitzada per part dels 

operadors psicològics. Però no crec que hagi d’haver formació en aquest sentit dels 

lletrats i lletrades, perquè finalment no és la nostra competència” (Entrevista 1). 

“Però això potser s’hauria d’intentar detectar en altres nivells, no a nivell jurídic-

tècnic com som els advocats” (Entrevista 2). 

“El suïcidi jo sincerament el desconec totalment, i mira que porto anys treballant en 

això. Però això potser és un tema que hauria de portar més aviat salut, no?” 

(Entrevista 3). 

Els professionals entrevistats consideren que tenen la sensibilització suficient amb les 

víctimes amb les quals treballen i que tenen perspectiva de gènere.  Malgrat això,  no 

disposen d’eines per detectar risc de suïcidi en les víctimes amb les quals treballen; i tot i que 

ells expressen que els hi ofereixen a les dones els recursos necessaris -psicològics, econòmics 

i socials- perquè elles hi puguin acudir, pot ser la persona no optarà a aquests serveis, i en 

conseqüència, ningú podrà valorar l’estat de la dona. Com expressa l’entrevistat 2:  

“[...] som suficientment sensibles o intentem ser-ho amb la situació, però no tenim 

la formació suficient com per poder detectar fins a quin punt o en quin punt 

concret està la dona. Nosaltres intentem ser molt sensibles, però al final la situació 

de la senyora se’ns escapa una mica, i potser hauríem d’estar orientats una mica per 

un psicòleg o algú que les pogués seguir”. 

10.4. Experiència 

Tot i que cap dels entrevistats ha viscut un cas de suïcidi de les víctimes de violència 

masclista amb les quals ha treballat, la majoria expressa una mateixa idea:  

“Que recordi ara mateix no. He vist dones molt desesperades, però que a mi m’hagin 

traslladat “em vull morir” no” (Entrevista 1).  

“Jo persones molt atrapades sí que les he viscut, de dir “aquesta persona no sé si 

se’n sortirà, o no sé si ella veu el camí per sortir-se’n”” (Entrevista 2).  

“Si que tens la sensació que ho té complicat i com se’ls hi posen tants obstacles, pot 

arribar a una situació desesperada.” (Entrevista 3, 2022).  

L’entrevistada 4 va tenir un cas de suïcidi, però no era víctima de violència masclista, era un 

cas de divorci matrimonial pactat. Ella considera que la majoria de les víctimes amb les quals 

treballa, al tenir fills, no es plantegen la idea del suïcidi per aquest mateix motiu.  

Per tant, podem veure que tot i que no han viscut cap cas de suïcidi, ni tenen eines suficients 

per detectar aquest risc, sí que en alguns casos han detectat certs comportaments que els han 

posat alerta. Tal com expressa una de les informants: “Pot ser si ens falta sensibilitat i 
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desconeixement respecte al suïcidi, perquè jo em plantejo en derivar-la a l’atenció 

psicològica,...” (Entrevista 3). 

Respecte com actuarien si detectessin un cas de suïcidi en les víctimes, tots coincideixen en 

el fet que trucarien al company o companya corresponent per derivar a la víctima als serveis 

de la xarxa. Un dels entrevistats m’explicava que algun cop ell mateix havia acompanyat a 

la víctima a aquests serveis, ja que la veia en un estat vulnerable.  

Unes propostes que em van semblar interessants respecte com millorar aquesta situació, van 

ser aquestes dues idees expressades pels informants:  

“...; potser nosaltres ho hauríem de fer també, o algú dins del procediment hauria 

de fer una valoració del risc de la dona d’autolesionar-se, o valorar fins a quin punt 

aquella senyora està preparada per assumir tot el que li ve a sobre: el procediment 

judicial i tots els components que tenen. No ho havia pensat mai, però podria ser una 

bona opció” (Entrevista 2). 

“Però si ens donen eines per millorar aquesta atenció i jo també facilitar-ho o 

derivar-la als professionals adequats, evidentment això també està bé per evitar 

qualsevol cas d’aquests” (Entrevista 3). 

Potser seria bona idea crear una valoració de risc de suïcidi amb una sèrie d’indicadors que 

s’oferís a tots els advocats i advocades perquè aquests poguessin detectar aquest tipus de 

situacions en les víctimes. Però per poder valorar aquest risc, primer haurien de rebre 

formació sobre la problemàtica del suïcidi, i s’hauria de començar a introduir dins de la 

formació inicial especialitzada del torn d’ofici.  

10.5. Aspectes positius i negatius en l’atenció a les dones  

Les tres advocades dones coincideixen amb el mateix punt feble en l’atenció a les dones 

víctimes: el Jutjat. És a dir, consideren que no tenen la formació ni la sensibilització deguda, 

i es queixen de la seva resposta.  

Tant l’entrevistada 1 com la 3 consideren positivament el Protocol del Col·legi de 

l’Advocacia i la millora normativa que s’ha fet quant a l’assistència immediata i l’ampliació 

dels àmbits de la violència. L’entrevistat 2 també expressa la mateixa idea, però a la vegada 

la considera un dels punts febles, ja que creu que quan el professional acudeix a Comissaria 

per assistir a la víctima, aquesta no està preparada i a ell li és difícil tractar la situació.  

L’última informant opina que l’Oficina d’atenció a la víctima funciona molt bé i ho considera 

com un avenç molt important; i també expressa que les dones no es queixen a nivell policial 

ni a nivell d’advocats, sinó de l’àmbit judicial.  

Per tant, podríem dir que en general, com aspecte positiu consideren que s’ha avançat en 

l’àmbit legislatiu gràcies als nous canvis; però com aspecte negatiu, aquests canvis no es 

compleixen a la pràctica, ja que segueixen havent-hi problemes a nivell judicial perquè no 

tenen la formació ni la sensibilització deguda.  
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11. Conclusions  

De la literatura i els estudis revisats, podem concloure que la violència masclista té una forta 

associació amb el suïcidi, ja que el fet de viure aquesta violència pot provocar en la dona 

estats de depressió, ansietat, estrès, autolesions, intents de suïcidi, entre d’altres. Les dones 

que han patit violència masclista tenen una major percepció d’aïllament social, i si no senten 

un suport social fort, això pot incrementar la ideació suïcida. 

Un dels problemes més importants que expressen els informants és que tot i que s’estan fent 

avenços en la legislació respecte a la violència masclista, aquests a la pràctica no es 

compleixen per part dels agents judicials, ja que no tenen perspectiva de gènere ni formació 

sobre la violència cap a la dona i, per tant, encara actuen amb creences etnocèntriques.   

Un tema important a tractar és el fet que les víctimes de violència de gènere i les víctimes de 

violència masclista que no són considerades de gènere, no tenen el mateix tractament. És a 

dir, a la pràctica, l’assistència lletrada immediata a la víctima es compleix en el cas de les 

víctimes de violència de gènere, però en els altres casos no. El fet que les víctimes de violència 

masclista no puguin ser adreçades al Jutjat de Violència sobre la dona, sinó al Jutjat de 

guàrdia que hi hagi disponible, també és un aspecte negatiu, ja que aquests jutjats no tenen 

formació sobre aquesta problemàtica ni la sensibilització deguda. 

Els advocats i advocades de torn d’ofici tot i que recalquen que no tenen dades per demostrar 

si hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi, creuen que si pot haver-hi una 

associació. La formació especialitzada que reben aquests professionals és multidisciplinària, 

i la majoria opina que és una bona formació; no obstant això, obligarien a fer formació 

continuada obligatòria. No reben formació sobre el suïcidi i, per tant, no poden detectar risc 

de suïcidi en les víctimes amb les quals treballen; però consideren que no és un àmbit que 

els hi correspongui a ells, sinó als serveis psicològics.  

Cap dels entrevistats ha tingut un cas de suïcidi d’alguna víctima de violència masclista amb 

la qual ha treballat, però tots ells expressen que han vist dones en situacions molt 

desesperades. Dins de l’assistència jurídica, han d’oferir a les víctimes tots els recursos 

disponibles als quals elles poden acudir, és a dir, serveis socials, psicològics i econòmics. Un 

dels entrevistats va explicar que ell algun cop havia portat personalment a la víctima a algun 

d’aquests serveis, per tant, podem veure com ha detectat que la dona estava en risc i ha actuat 

en conseqüència.  

Tots els entrevistats expressen que si detectessin un cas de risc de suïcidi en les dones, el 

primer que farien seria trucar al company o companya corresponent per derivar a la víctima 

als serveis disponibles de la xarxa.  

La Llei 17/2020 inclou el feminicidi com una forma de violència cap a la dona. El feminicidi 

es refereix als homicidis per raó de gènere, les induccions al suïcidi i els suïcidis a 

conseqüència de la pressió i la violència exercida cap a la dona. Al Protocol dels Col·legis de 

l’advocacia de Catalunya per a l’assistència immediata a les víctimes de violència masclista no hi ha 

menció sobre el feminicidi. Per tant ens plantegem, si el feminicidi és considerat una forma 

de violència cap a la dona, no s’hauria de tenir en compte i tractar?  
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Considero que s’hauria d’incloure el suïcidi dins de la formació que reben els advocats i 

advocades de torn d’ofici especialitzats en violència masclista, ja que són les persones que 

acompanyen a la víctima durant tot el procés i, per tant, poden detectar aquest tipus de risc 

en les dones.  

I com detecten els professionals ideació suïcida en les víctimes? I com haurien d’actuar en 

cas de detectar aquest risc? Una opció podria ser una idea que em van comentar dos dels 

informants: l’abordatge dels casos des d’una perspectiva mixta. És a dir, que durant el 

procediment, la víctima tingui tant assistència lletrada com psicològica, i que aquesta 

assistència psicològica acompanyi tant a la víctima com al professional, per ajudar-lo a tractar 

amb la dona i detectar l’estat en què es troba aquesta. Una altra idea que va considerar una 

de les advocades és que els advocats podrien fer una valoració del risc de la dona 

d’autolesionar-se, amb una escala que tingui en compte diferents aspectes per  valorar aquest 

perill. S’obre una possible línia d’investigació futura en aquest sentit.    

A causa de la limitació de temps no he pogut explorar quina seria la manera de prevenir el 

risc de suïcidi en les víctimes per part dels advocats i advocades, però deixo oberta aquesta 

línia d’investigació per futurs projectes.   

D’altra banda, degut al volum de feina dels advocats i advocades, ha sigut complicat establir 

un dia per realitzar les entrevistes, ja que hi ha hagut contratemps que han fet retardar les 

entrevistes planejades; i també hi ha hagut entrevistes que no he pogut realitzar finalment.   

Considero que hauria sigut interessant entrevistar als advocats i advocades dels serveis 

d’informació i atenció a les dones víctimes de violència, perquè tenen un rol molt important 

també, i treballen amb dones que encara no han ni interposat denuncia, i segurament 

coneixen més casos d’ideació suïcida. Però per poder estudiar aquests professionals, hauria 

d’haver obert un altre projecte.  
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Annex 1. Entrevistes  

Bloc 1. Percepció violència masclista-suïcidi  

- Quina és la seva percepció sobre la problemàtica de la violència masclista?  
- Creu que hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi? Si és que si, per què?  

Bloc 2. Atenció jurídica  

- Com a jurista, quina atenció jurídica han d’oferir a les víctimes de violència 
masclista?  

- Com es dona a la pràctica l’assistència immediata a la víctima, és a dir, quins 
procediments o accions es fan? Em pot descriure aquestes accions?  

- Em pot explicar detalladament el circuit jurídic de la violència masclista?  
- Quin protocol fan servir en el cas de les víctimes de violència masclista? En aquest 

protocol, es contempla la possibilitat de suïcidi de la dona?  

Bloc 3. Formació suïcidi i violència masclista  

- Quin tipus de formació reben respecte a la violència sobre la dona? I sobre el suïcidi?  
- Tenen algun catàleg sobre indicadors de suïcidi en aquests casos?  
- Creu que podrien rebre més formació sobre aquesta situació o podrien millorar-la? I 

si és així, com?  

Bloc 4. Experiència  

- Ha portat casos en què hagi sospitat de risc de suïcidi en la dona? Quins factors li 
han posat alerta d’aquesta percepció?  

- Pot explicar algun cas o casos de VIGE que li hagi impactat en la seva trajectòria 
professional?  

- Si detectés risc de suïcidi, com actuaria? 
- Pot valorar aspectes positius i negatius (què millorar) en l’atenció a les dones per 

violència?  

 

Entrevista 1. Advocada Junta del ICAFI i torn d’ofici  

Quina és la seva percepció sobre la problemàtica de la violència masclista?  

La meva percepció és que hem recorregut molt de camí, però ens queda molt. Estem fent 
moltes coses i s’estan introduint novetats, com la Llei 17/2020, que va fer preceptiva, arrel 
de la nostra activitat com a advocats/advocades que assistim a les víctimes diàriament en 
els torns d’assistència, una novetat molt important que per a mi és un pas gegant i per a tots 
els que estem sensibilitzats i estem cada dia treballant en aquesta lluita, que és l’assistència 
preceptiva a la víctima quan va a comissaria. Avenços com aquests, que ens ha costat molt 
de temps negociar-ho amb Interior, doncs evidentment que són un guany i esperem que vagi 
a millor; però sí que és cert que tots els operadors és una feina que portem molt de temps 
treballant i lluitant, doncs tenim molt a fer, molt a dir, i clar, és molt al final a nivell polític. 
Són les lleis les que ens donen les eines i la regulació, llavors tenim molt d’avenç tot i que, 
com ja es veu, no s’erradica. Però, sí que considero molt positivament tota la feina que 
concretament s’està fent des de Girona, tant a nivell de sanitat, serveis socials, com a nivell 
de treball, que hi ha ara també una línia d’ajut a les dones que pateixen violència masclista, 
i hi ha unes oficines on les ajuden a trobar una sortida, perquè moltes vegades aquestes 
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persones queden aturades o no saben com sortir-se’n perquè no tenen una possibilitat 
econòmica. Llavors, en aquest sentit jo crec que hem avançat molt, però que encara hem 
d’avançar més.  

Creu que hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi? Si és que si, per què?  

Et donaré una resposta molt personal, molt subjectiva. Jo penso que indubtablement hi ha 
una relació, perquè quan una dona no troba el camí o aquests suports que existeixen i s’estan 
donant no troben resposta, jo penso que inevitablement com a persona, t’ha de crear el dubte 
o la incertesa, o les ganes de no continuar vivint d’aquesta manera. Jo sóc jurista no psicòloga, 
però sí que penso com a persona i de forma totalment subjectiva, que inevitablement si jo 
visqués una de les situacions de les que viuen aquestes dones, les que realment pateixen 
greus violències, indubtablement moltes vegades els meus pensaments serien de no voler 
viure més. Si no trobes respostes, pot ser que en un estat psicològic molt malmès, la resposta 
sigui arribar a l’última instància, on no s’hauria d’arribar mai. Sí que penso que pot tenir una 
relació indubtablement, perquè jo en la meva experiència vital pròpia, penso que si em veiés 
en aquestes circumstàncies, tindria pensaments negatius. Tot i que, una persona pugui ser 
forta, i reitero, hi ha recursos per poder evitar arribar en aquest moment; però que hi ha 
relació i que pot haver-hi, sens dubte, sense ser psicòloga.   

Com a jurista, quina atenció jurídica han d’oferir a les víctimes de violència masclista?  

Nosaltres, des del moment que hi ha una víctima que acudeix a comissaria -abans els Mossos 
havien de fer-ho, però com no era una cosa preceptiva o obligatòria no ho feien- els Mossos 
han d’avisar al lletrat o la lletrada que està aquell dia al torn d’assistència a les violències de 
gènere o masclistes -dic de gènere perquè abans era la nomenclatura, ara arrel d’aquesta 
novetat tot s’engloba en violències masclistes-. La víctima ha de ser atesa, en primer lloc, pel 
lletrat o lletrada que li ha d’explicar les conseqüències d’interposar la denúncia, quin serà el 
procediment, quines són les ajudes administratives que han de fer; que tot això és una feina 
que estem treballant molt des del Consell dels Advocats de Catalunya per formar als lletrats 
i lletrades, perquè arrel d’aquest protocol no només hem d’assistir i dir “miri, escolti, vostè 
ha de posar una denúncia, ha de fer això...”, li hem d’explicar “ara li vindrà això, després lo 
altre”, hem de tenir una sensibilitat i una perspectiva del que està passant.  

Un cop l’has assessorat, ha d’interposar la denúncia o no, si finalment ella considera que no 
vol seguir endavant o el lletrat/lletrada li explica que a vegades dins d’un conflicte molt 
greu, realment no hi ha una violència per arrencar tots els components judicials, sinó que a 
vegades la solució és el divorci o la separació.  

Si presenta la denúncia, aquesta persona la interposa i l’endemà ha de ser cridada ella i 
l’agressor a jutjat, per iniciar el procediment. Ella declararia i ratificaria amb la seva 
denúncia, si hi ha hagut testimonis de la seva part o documents que s’han d’aportar; i l’altra 
persona ha de fer la declaració. Si demana ordre d’allunyament, hi ha una vista, que es 
preveu perquè tant el Ministeri fiscal, com el lletrat/lletrada que assessora la víctima i el de 
l’agressor, cada part diu el que vol o el que necessita per sol·licitar l’ordre d’allunyament i el 
Jutge decideix. Un cop el Jutge decideix, aquest procediment va directament al Jutjat de 
Violència de Gènere i allà segueix endavant el procediment o no.  

Per què durant tot aquest procediment, és el mateix advocat de torn d’ofici que segueix 
amb la víctima?  

Si, això l’Estatut de la Víctima i la Llei 5/2000 ho diuen molt clar: hi ha d’haver una unitat de 
defensa.  
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Quin protocol fan servir en el cas de les víctimes de violència masclista? En aquest 
protocol, es contempla la possibilitat de suïcidi de la dona?  

En aquest protocol quedaven compreses totes les eines que hi havia, tots els components de 
la Comissió Tècnica, tots els recursos que hi ha, els circuits de com funciona des que una 
dona es presenta a comissaria o a l’hospital.  

En el darrer protocol no et puc confirmar si es contempla la possibilitat del suïcidi, però jo 
diria que aquesta relació és fruit de l’experiència i que és una necessitat i una realitat, i a 
partir d’ara trobarem més respostes, més documentació.  

Quin tipus de formació reben respecte a la violència sobre la dona? I sobre el suïcidi? 

Els advocats i advocades que hem d’estar al torn d’ofici i assistir aquestes víctimes, hem de 
fer una formació especialitzada. A dia d’avui és una formació especialitzada inicial, és a dir, 
no et pots donar d’alta en el torn de violència masclista si no tens aquesta formació.  

A dia d’avui, la formació continuada la treballem molt, però no és obligatòria, que, segons la 
meva opinió, hauria de ser continuada i obligatòria, per tenir la sensibilització deguda. Això 
és una cosa que tractem i parlem molt, però al final les esferes polítiques són les que manen. 
Evidentment, les esferes polítiques estan fent molt bona feina, ara hi ha hagut un canvi 
organitzatiu a nivell Generalitat de Catalunya, i anirem per molt més bon camí del que ja 
anàvem.  

Tenen algun catàleg sobre indicadors de suïcidi en aquests casos? 

No.  

Creu que podrien rebre més formació sobre aquesta situació o podrien millorar-la? I si és 
així, com? 

Jo penso que aquesta és una feina molt més especialitzada per part dels operadors 
psicològics. 

Un lletrat/lletrada ha de tenir una formació i una sensibilitat per poder tractar aquesta 
víctima i no tractar-la com si fos una víctima d’un desnonament perquè no té el mateix pes 
psicològic, però nosaltres no arribem més enllà. A nivell psicològic, hem d’estar preparats 
per donar-li un suport adient i sensibilitzat a aquella persona, però des del moment que 
estem formats per estar sensibilitzats, ja estàs ajudant a aquella dona a donar-li una empenta.  

Si estem formats, ho farem d’una manera molt més sensible que a nivell psicològic a aquesta 
persona li serà molt més fàcil de comprendre, d’assimilar, de tenir un suport que eviti la falta 
de resposta, o lo que triguen els jutjats a donar la resposta pel volum de feina, perquè a 
vegades no se senten recolzades i senten que la Justícia no els hi dona una resposta, que 
també és un granet més de sorra perquè elles puguin anar fins a un final nefast com el suïcidi.  

Però no crec que hagi d’haver formació en aquest sentit dels lletrats i lletrades, perquè 
finalment no és la nostra competència, podem tenir molta bona voluntat, i el que hem de 
tenir tots els operadors jurídics és sensibilització, sobretot. És un tema delicat i a vegades es 
tracta de la mateixa manera que es tractaria un furt, però a part de que per iniciativa pròpia 
tinguem interès i vulguem aprofundir, no hi ha formació més específica. Si hi ha una 
formació en la que es contemplen les conseqüències que pot tenir sobre aquesta víctima la 
nostra falta de sensibilitat i aquestes conseqüències, si, perquè som persones i raonem i ja 
veus que hi ha una relació. Si veus una dona desesperada, el Jutjat no li dona resposta i tu no 
pots fer res més perquè ets advocada i no pots arribar psicològicament a ajudar-la, i penses 
a nivell personal i et sap greu la situació. 
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Ha portat casos en què hagi sospitat de risc de suïcidi en la dona? Quins factors li han 
posat alerta d’aquesta percepció? 

Que recordi ara mateix no. He vist dones molt desesperades, però que a mi m’hagin 
traslladat “em vull morir” no. Quan una víctima està en un jutjat, a no ser que 
l’advocat/advocada tingui molta sensibilitat, no som les persones en les quals es recolzen.  

Jo que porto molts casos matrimonials, quan m’expliquen problemes de fons, jo no dec 
entrar, perquè ets un tècnic jurídic, llavors no pots fer la feina de recolzament. Per això és 
important la sensibilització, perquè no podem portar el cas com si fos un furt. Sí que a 
vegades les veus desesperades, però no com per treure la conclusió; o en el meu cas, que el 
primer que faria és dir a qualsevol de les companyes que la dona em preocupa. Però, en el 
cas que ho veiéssim, creu-me que estic segura que la gran majoria de companys i companyes 
farien el toc, encara que sigui a Junta i dir “tinc una noia que em preocupa i no sé què és 
capaç de fer”.  

Jo no m’hi he trobat, però en el meu cas el primer que faria seria trucar a la companya 
corresponent per dir-li que citin a la dona, perquè moltes vegades aquestes dones no 
demanen ajuda. Sí que m’he trobat casos en els que he sortit i he pensat “déu meu quin 
panorama, no se com se’n sortirà”. Però pensa que en la majoria d’aquestes situacions, el 
principal problema és econòmic. Si fas ordre d’allunyament i no tens diners, on vas? Però hi 
ha els recursos i no queden desemparades en cap moment. Hi ha moltes respostes i del que 
es tracta és que estiguin informades i tinguin tot aquest suport.   

Si detectés risc de suïcidi, com actuaria?  

Nosaltres hem d’informar molt bé a la víctima. De fet, ja els hi donen un paper, però gairebé 
ni moltes ni se’l llegeixen perquè tenen dificultats amb l’idioma, on diu on han de trucar.  

Des de farà uns tres anys, hi ha un servei d’acompanyament al Jutjat. Hi ha sempre una 
persona que quan hi ha una víctima, s’ocupa d’estar amb la víctima i de donar-li suport 
psicològic. Moltes vegades, com interactuem, ell o ella et diu “aquesta persona la veig fatal”, 
però és la seva feina dir-li on ha d’anar i què ha de fer. Jo, que porto molts anys fent aquesta 
feina, els hi dic on han d’anar i què han de fer, perquè eines tenim i s’han de fer servir. 
Aquesta és la nostra feina en aquest sentit, que psicològicament sàpiguen que tenen un 
suport, i de fet al Jutjat el tenen, el tenen cada dia de la setmana, menys els caps de setmana. 
Però és un servei que està donant molts bons resultats.  

Pot valorar aspectes positius i negatius (què millorar) en l’atenció a les dones per 
violència?  

Jo el que milloraria seria la resposta del Jutjat. Mica en mica, que tots els lletrats i lletrades 
que estem adscrits al torn de violència masclista tinguem la sensibilitat per no treballar amb 
elles com si fos un tema més. La nostra ajuda amb els recursos que hi ha, d’anar en aquest 
camí, de dir-les on poden i han d’anar, que se sentin recolzades. Però aquesta feina és més 
de serveis socials i psicològics que de lletrats i lletrades.  

Milloraria també, que ja ho fem, els espais on han d’estar les víctimes. Moltes vegades tenen 
ordres d’allunyament, i a les víctimes les deixen a una saleta pels testimonis esperant el 
judici, mentre l’agressor entren i surten quan volen. Tot això ja s’està canviant i que sigui 
l’agressor el que es posa en aquesta sala i la víctima pugui anar on vulgui. En aquest sentit, 
és l’única cosa, trobar uns espais on la víctima no quedi revictimitzada de nou, sinó que 
aquesta dona vegi que té un espai on pugui estar tranquil·la. Això ho tractem cada reunió, 
perquè és una de les altres coses que psicològicament poden ajudar a que aquesta persona 
pensi que són les dolentes, que tot ho tenen en contra.  
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Nosaltres podem contribuir a que aquesta dona se senti més com una merda, perquè si vas 
allà i la tractes com un cas qualsevol, que per una altra banda és la nostra feina perquè no 
som psicòlegs; però per això deia que la formació cap a la sensibilització és important. La 
majoria de persones d’aquest torn ja són persones sensibilitzades, i bé qualsevol persona 
normal. Però no som només nosaltres, és tot un conglomerat d’advocats, jutges i fiscals i al 
final el que l’ajuda és la decisió del jutge.  

Però estic molt contenta perquè hem treballat molt pel protocol i hem fet molta feina, perquè 
la víctima tingui el seu advocat d’inici i es pugui preparar bé la denuncia; perquè moltes 
vegades el que es feia és que la víctima posava la denúncia davant dels Mossos i a tu et 
cridaven l’endemà al jutjat, i tu et llegies la denúncia i parlaves amb la dona i deies “i això 
que m’expliques, on és?” i l’advocat contrari aprofitava per dir que estàvem fent més gran el 
tema, i això s’ha evitat. Estem en un 90% d’assistències a comissaria i estic contentíssima. 
Formar per poder assessorar molt bé a aquesta víctima.  

 

Entrevista 2. Advocat particular ex-inscrit al torn d’ofici 

Creu que hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi? Si és que si, per què?  

La violència de gènere és una situació per la senyora molt estressant, molt bèstia, i podria 
arribar a portar al suïcidi. Jo no he tingut mai cap cas. La veritat és que una mica del que 
parlàvem abans que comencessis a gravar, l’atenció psicològica o el seguiment que s’hauria 
de fer de les víctimes de violència de gènere és molt important, i crec que potser no s’està 
incidint prou, s’incideix molt en un nivell de penes, i no tant en el tema de tractament de la 
senyora. Crec que aquí sí que es podria incidir en què aquests casos més greus, que poden 
portar un desequilibri en la persona que la porti fins a arribar a l’autolesió, s’hauria de poder 
prevenir. Penso que tots els advocats que tractem casos de violència de gènere som 
suficientment sensibles o intentem ser-ho amb la situació, però no tenim la formació suficient 
com per poder detectar fins a quin punt o en quin punt concret està la dona. Nosaltres 
intentem ser molt sensibles, però al final la situació de la senyora se’ns escapa una mica, i 
potser hauríem d’estar orientats una mica per un psicòleg o algú que les pogués seguir.  

Com a jurista, quina atenció jurídica han d’oferir a les víctimes de violència masclista?  

El problema que hi ha en l’atenció que tenim just quan es produeix un cas de violència de 
gènere, que es presenta la denúncia i que esclata tot diguéssim, és que en aquell moment jo 
entenc que la senyora no està preparada, a no ser que hagi tingut un tractament previ, és a 
dir, que hagi tingut un seguiment previ per serveis socials o pel grup d’atenció a les dones; 
no està preparada per entendre tota la dimensió del que comencem a fer, totes les 
implicacions jurídiques i personals que això té. Però sí que és molt important intentar-ho. Jo 
quan atenc a una senyora intento repetir si fa falta 10 vegades què li passarà, el que hi haurà 
després, i situar-la en el procés que comença, perquè tot i que ho hagin sentit i hagin vist els 
anuncis de què tothom l’ajudarà, es troben molt soles. És un moment en el qual han de 
prendre decisions, i no sé si en aquell moment estan capacitades per fer-ho per tot el que els 
hi acaba de passar.  

Com es dona a la pràctica l’assistència immediata a la víctima, és a dir, quins procediments 
o accions es fan? Em pot descriure aquestes accions?  

Quan una senyora es presenta a denunciar o els Mossos intervenen a instàncies d’un veí, de 
la mateixa víctima o del mateix domicili, el que s’intenta per part de Mossos i per tots els 
serveis que atenen a la víctima, és que en el termini màxim d’una hora se li pugui prestar 
atenció jurídica. Amb tota aquesta pressa -per l’advocat, per la policia- no sé si no és un 
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termini massa just com perquè tothom assimili el que ha passat, sobretot la senyora, i  que 
nosaltres tinguem possibilitat d’arribar allà en condicions i atendre-les el millor possible. En 
aquell primer moment, on tot està desbordat, una atenció psicològica dins la primera hora o 
les següents, seria molt més positiva que una atenció tècnica, perquè en aquell moment no 
estan perquè tu els hi expliquis si això serà una condemna de 6, 8 o 10 anys, si hi haurà una 
ordre d’allunyament o no; elles estan pendents del que acaben de viure, de les sensacions 
que han tingut, del mal rato que han passat i potser seria més adient en aquest primer 
moment una atenció psicològica que no pas una atenció més tècnica.  

Però si, intentem fer la nostra tasca i intentem conduir a la dona i acompanyar-la per tal que 
pugui presentar una denúncia en condicions i ajustar el màxim possible els fets que ha viscut. 

Quin protocol fan servir en el cas de les víctimes de violència masclista? En aquest 
protocol, es contempla la possibilitat de suïcidi de la dona?  

Jo la veritat és que contemplar la possibilitat de suïcidi, de què hi hagi un desequilibri que 
necessiti un tractament o un seguiment, jo no l’he vist, ni ningú me n’ha dit res. Jo faig la 
meva actuació tècnica i punto, intentant ser el més sensible possible, intentant formar-me jo 
pel meu costat i buscant ajuda amb els psicòlegs que conec; però realment que hi hagi un 
protocol com a tal per evitar el suïcidi, jo crec que no hi és. Potser ho desconec, però crec que 
no hi és.  

De fet, tampoc suposo que és el més habitual que una situació de violència de gènere derivi 
en suïcidi, sobretot si aquesta persona ha arribat a demanar ajuda, ha arribat a la policia o ha 
arribat a trucar al servei d’assistència a la dona. Des del moment que aquesta persona 
demana ajuda, és molt menys probable que tot derivi en un suïcidi. És molt més probable en 
cas que aquesta persona no es vegi amb forces de denunciar o enfrontar-se a una situació 
d’aquestes, i si ho va vivint sola, al final sí que pot derivar en una situació de suïcidi. Però 
això potser s’hauria d’intentar detectar en altres nivells, no a nivell jurídic-tècnic com som 
els advocats.  

Jo entenc que els advocats al final no són psicòlegs; no és la seva obligació. Però la víctima 
durant el procés amb qui està és amb el seu advocat/advocada, entre d’altres. Llavors, crec 
que hauria d’haver-hi una mínima formació per detectar si hi ha risc de suïcidi. Per què si 
arriba a haver-hi indicis d’això, què fas?  

Pensa que jo quan més còmode em sento és quan arribo al Jutjat i veig que la senyora està 
acompanyada per algú d’assistència a la dona, perquè sé que a través d’aquella persona 
obtindré molta informació que m’ajudarà a saber com està la persona, com ha sigut la 
situació, d’una manera més neutra, i poder enfocar i parlar amb ella d’una manera 
determinada. Depèn de com estigui la dona has d’abordar els temes d’una manera o altra 
per arribar al mateix destí. En algunes ocasions, sí que jo m’he vist amb la necessitat de buscar 
ajuda externa d’un psicòleg, que no sé si això jo ho hauria de fer. No entra com a la tasca 
d’advocats però com a persona si, perquè dius “ostres, aquesta persona ho està passant molt 
malament i no està trobant la sortida o les ajudes o suports per sortir d’aquesta situació”, i 
les intentes derivar, tot i que se’ls hi ofereix ajuda en el Jutjat, però en aquell moment se’ls hi 
dona 15 pàgines d’informació perquè se la mirin elles, i en aquell moment és per elles com 
una Enciclopèdia, perquè no estan per això. Normalment, la situació judicial és molt 
estressant de per si. I aquesta ajuda que se’ls hi ofereix, no sé si arriben a captar-la, per tant, 
si he vist que aquella dona anava molt perduda, el primer que he fet ha sigut orientar-la a 
demanar ajuda psicològica, per evitar que no vagi a més i ella tingui un suport al qual agafar-
se. Des del moment en què elles tenen un suport, el suïcidi quasi que el podem treure de 
davant, a no ser que passi alguna cosa molt grossa. Per sort passa poques vegades a partir 
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del moment en què arribin ajuda. A mi no m’ha passat mai, però sí que sents casos que passen 
i és quan no reben ajuda.  

Una de les coses que tenim clares els advocats és que quan hi ha una situació de denúncies 
continuades, anem bé, encara que al final es retirin. No solucionem el problema perquè no 
traiem aquest senyor de la seva vida, però al final és visible i aquesta senyora té una manera 
de buscar la sortida, sap que pot anar als Mossos i denunciar, i després hi ha un procediment 
judicial i d’alguna manera l’ajudaran o podrà tirar endavant. Però moltes vegades detectem 
que la persona que realment ho necessita, la que ho està patint tremendament, no demana 
ajuda. És o bé perquè els veïns estan farts de sentir-ho i denuncien, i llavors quan entres al 
món d’aquella persona penses “osti, i com ha aguantat vostè tot això?, com pot ser que no 
demani ajuda?”, i aquests són els casos perillosos, aquí és on hi ha perill de suïcidi. Pot ser 
aquests casos s’haurien de detectar per la xarxa de salut o per la xarxa veïnal.  

Quin tipus de formació reben respecte a la violència sobre la dona? I sobre el suïcidi? 

Nosaltres rebem formació molt tècnica: el procediment és aquest, s’estableix aquest protocol, 
hi haurà un seguiment... Però aprens més amb el temps de tractar amb les senyores i veure 
una mica com respiren i com et contesten, i intentar captar el que hi ha darrere de la denúncia 
que ha presentat, tot això ho fem més a nivell d’experiència personal que no pas de què et 
donin formació.  

Es rep una formació especialitzada molt tècnica sobre això. Quan vaig fer el curs de violència 
sobre la dona, que era al principi quan es va començar a diferenciar i es van crear els Jutjats 
de Violència sobre la dona, i es van crear els torns d’ofici específics per la dona, els primers 
cursos, que són als quals jo vaig assistir, va ser purament tècnic. T’explicaven l’especificitat 
del procediment de violència de gènere. Llavors, s’han anat fent algunes xerrades voluntàries 
que sí que barrejaven una mica com has d’atendre a la dona, en quint punt està, que són molt 
interessants. Jo m’he anat del torn d’ofici perquè em va semblar que era un dels punts febles, 
ja que quan jo anava a atendre una senyora pensava ara com li explico a aquesta dona, que 
no m’està escoltant perquè està bloquejada, com ho abordo, com la tracto, com faig perquè 
es desbloquegi i puguem treballar els dos junts i surti bé... Era un dels punts febles que 
trobava de la formació que teníem.  

Em consta que en els cursos que s’han anat fet posteriorment, hi ha una part d’atenció de 
com s’ha de fer tota l’atenció, del protocol de com atendre a la senyora, com rebre-la, etc. 
Però de totes maneres, jo crec que anem molt de cara al gra, a lo tècnic i ja està.  

Probablement, la formació inicial ara estigui molt més ajustada al que necessitem que quan 
jo vaig realitzar el curs. Però aquest ajust l’he pogut aconseguir jo de l’experiència personal, 
d’amics psicòlegs que tinc i moltes vegades en parlem, perquè també tenim clients conjunts. 
Com a interès personal, aprens molt. Quan trobes que et falta alguna cosa, ho busques. Però 
sí que al principi vaig trobar molt a faltar aquesta formació més especifica de com tractar la 
senyora, no des del punt de vista tècnic-jurídic, sinó des del punt de vista personal.  

Creu que podrien rebre més formació sobre aquesta situació o podrien millorar-la? I si és 
així, com? 

Jo em veig salvat quan ve la senyora acompanyada d’un tècnic, doncs això seria lo seu, 
perquè el tècnic coneix la seva part de tractament més psicològic i personal, i nosaltres la part 
més tècnica. Entre nosaltres ens entendrem de seguida de com ho enfrontem i com li 
plantegem a la senyora tot el procés. Si es pogués establir l’abordatge d’aquests casos des 
d’una perspectiva mixta, és a dir, que poguessin haver-hi l’advocat, el psicòleg i/o 
l’assistència social de la seva zona que la coneix, això seria genial. Aquesta senyora se sentiria 
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molt recolzada, primer perquè probablement l’assistenta ja la conegui o tingui coneixement 
arrel dels fills, el psicòleg l’ajudaria; i els tècnics treballaríem amb tranquil·litat, perquè 
sabríem que no estem ficant la pota, perquè a vegades també ens passa, intentant ajudar el 
que fas és revictimitzar a la dona i li fas preguntes que potser no tocarien, i potser el tècnic 
psicològic et diria “no, espera’t un moment, això ja li preguntaràs demà”.  

Treballar tots uns junts com un equip seria superútil jo penso, per les dones que denuncien i 
arriben a la justícia, les altres se’ns queden fora i n’hi ha moltes.  

Ha portat casos en què hagi sospitat de risc de suïcidi en la dona? Quins factors li han 
posat alerta d’aquesta percepció?  

No.  

Si detectés risc de suïcidi, com actuaria?  

Jo m’hagués posat en contacte amb algun professional segur, directament amb els amics 
psicòlegs que tinc i estan en aquest grup de treball d’assistència a la dona, o algo hagués fet. 
Però pensa que el suïcidi és molt silenciós, és molt difícil que et diguin que se suïcidaran, i 
per tant, veig difícil que ho arribessin a dir. Això més aviat seria una percepció pròpia.  

Jo persones molt atrapades sí que les he viscut, de dir “aquesta persona no se si se’n sortirà, 
o no sé si ella veu el camí per sortir-se’n”. Tots els casos que he tingut d’aquests, el que he 
intentat, i l’he acompanyat fins i tot, és a que anés a demanar ajuda psicològica. Els hi he 
presentat jo directament els tècnics psicòlegs, els del grup d’assistència a la dona, per 
assegurar-me que ella tingués un accés directe i que li farien un acompanyament. Al final, 
que ella pugui desbloquejar-se també va en benefici de la feina que jo he de fer. Si jo tinc tots 
uns fets bloquejats i no surten, a l’hora d’un judici o d’atendre jurídicament a la dona com es 
mereixeria, tampoc ho podré fer. En aquests casos que jo he vist a la senyora molt atrapada, 
he intentat fins i tot personalment acompanyar-la.  

La policia local té un grup d’acompanyament a les dones maltractades, i jo he arribat a parlar 
amb ells i dir-los “tinc una senyora, amb tals característiques, i crec que l’hauríeu d’ajudar 
perquè la veig molt malament”.  

Si em diguessis si potser hi hauria d’haver un canal oficial, on jo marqués una creueta per 
dir hi ha perill de, i se l’hauria d’obligar a, això no hi és. Això es fa voluntàriament, però pot 
ser si seria una manera, a l’hora que atenem algú de dir si és un cas lleu, mig o greu. Els 
Mossos quan fan una valoració del risc tenen un formulari, i fan una sèrie de preguntes 
encaminades a detectar el risc; potser nosaltres ho hauríem de fer també, o algú dins del 
procediment hauria de fer una valoració del risc de la dona d’autolesionar-se, o valorar fins 
a quin punt aquella senyora està preparada per assumir tot el que li ve a sobre: el 
procediment judicial i tots els components que tenen. No ho havia pensat mai, però podria 
ser una bona opció.  

Pot valorar aspectes positius i negatius (què millorar) en l’atenció a les dones per 
violència? 

Els aspectes positius i el principal és que elles se senten recolzades quan acudeixen a Mossos 
d’Esquadra i va l’advocat. Jo crec personalment, que elles en aquell moment en què no tenen 
res més a què agafar-se se senten molt recolzades, ja que hi ha algú que les escolta i a qui li 
poden explicar el que els hi està passant dins de casa. Aquest és un aspecte bàsic que no hi 
era, i s’ha aconseguit que de manera ràpida els Mossos atenguin i de manera especialitzada 
i especifica aquestes senyores entrin en un circuit que no és l’habitual de la denúncia normal. 
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Això està molt bé. El que necessiten elles és sentir-se acollides, protegides i que puguin treure 
el que han viscut d’una manera segura.  

A partir d’aquí, per la part que em toca, sí que trobo a faltar una mica l’acompanyament 
psicològic a la senyora, i el suport a nosaltres, que ens expliquin com hem de fer les coses, on 
hem de vigilar, què preguntar, etc. Aquí nosaltres anem una mica venuts, perquè no és la 
nostra esfera.  

Crec que aquests dos serien els punts que trobo més importants. Llavors, a nivell de 
condemnes, sentències, procediments... Costa molt aconseguir unes mesures de protecció 
ara, al principi s’atorgaven pot ser amb massa facilitat, venia qualsevol persona a denunciar 
i ja se li donava un ordre d’allunyament i potser ens vam passar. Ara pot ser el pèndol ha 
anat cap a l’altre costat i potser hauríem d’afinar una mica més, ja que no atorgar unes 
mesures de protecció a una senyora que ha presentat denuncia contra la persona que entra a 
casa seu un altre cop, potser ho hauríem de valorar. A vegades si que hi ha hagut algun tipus 
d’agressió o comportament que si que necessitava una mesura i no se li ha donat, i potser 
ens estem passant a l’altre costat. A nivell de condemnes, jo trobo que potser s’hauria de 
poder ser més flexible a l’hora de determinar algunes mesures i els seus mínims, i es generen 
trencaments de condemnes per la situació concreta. Si això els perjudica, encara els estem 
maxacant més. Hauríem de tenir la sensibilitat per poder ser una mica més ajustables amb el 
tema de les mesures.  

 

Entrevista 3. Advocada particular i inscrita al torn d’ofici  

Quina és la seva percepció sobre la problemàtica de la violència masclista?  

És una xacra social que està molt institucionalitzada i forma part de l’essència casi de la 
societat patriarcal que tenim. A l’administració de justícia és un drama perquè és una 
administració que està especialment poc sensibilitzada en la matèria, i s’ha d’apostar 
clarament en eines de sensibilització, formació als operadors jurídics, ja que encara falta 
molta formació i sensibilització. Hi ha molta feina per fer, malgrat les lleis han avançat molt 
i normativament estem en una institució molt bona. La última llei que ha aprovat la 
Generalitat de Catalunya, entorn la modificació de la llei l’any passat, amplia molt l’àmbit 
de la violència masclista, però en els jutjats ens trobem molts obstacles: quan es va a posar 
una denuncia al Jutjat hi ha una revictimització de la dona que posa la denuncia, no hi ha les 
mesures adequades per protegir-la prou bé..., hi ha moltes mancances i cal treballar molt. Hi 
ha molta feina per fer encara.  

Creu que hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi? I si és que si, per què?  

 Jo no tinc dades que em diguin res de tot això, però imagino que tindrà a veure amb l’estat 
emocional de la víctima, no? No sóc psicòloga, sóc advocada, però imagino que les dones 
que pateixen aquesta violència, si no les ajudem i no se les acompanya psicològicament, com 
el tema emocional els hi afecta molt evidentment, pot ser que hi hagi dones que acabin en un 
suïcidi, però jo no tinc dades per dir-te res de tot això.  

No he tingut cap cas que em passés això, fa molts anys que em dedico a això i tampoc; però 
això no significa que no n’hi hagi o no pugui passar.  
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Com a jurista, quina atenció jurídica han d’oferir a les víctimes de violència masclista?  

L’assessorament integral dels seus drets i tot l’acompanyament i assistència lletrada durant 
el procediment judicial, amb una unitat de defensa, tant en el procediment penal si s’inicia 
una denúncia, com en el civil si se li porta el tema del divorci, com qualsevol procediment 
que es pugui iniciar derivat de la situació de violència que ha patit i de la denúncia que ha 
posat. Com a advocats/advocades, hem de portar-li la defensa de tots els procediments que 
s’iniciïn a partir d’aquella denúncia.  

Com es dona a la pràctica l’assistència immediata a la víctima, és a dir, quins procediments 
o accions es fan? Em pot descriure aquestes accions?  

L’assistència immediata es dona perquè hi ha torns de guàrdia a tots els partits judicials de 
tot Espanya, en què els advocats i advocades que estem en aquell torn, si els Mossos 
d’Esquadra ens truquen -que tenen l’obligació de fer-ho- requerint-nos l’assistència lletrada 
quan una víctima ha d’interposar denuncia per violència masclista, i en el termini màxim 
d’una hora hem de comparèixer a la comissaria, per assessorar jurídicament a la dona que 
vol posar la denúncia, per escoltar-la i per ajudar-la a formular la denúncia, que en aquell 
moment no és fàcil. En aquell moment la dona moltes vegades està en un estat emocional 
complicat, perquè ha patit un incident greu recentment, o perquè hi ha moltes coses a 
explicar, ja que en la majoria de casos no es tracta d’un fet puntual sinó que hi ha hagut varis 
episodis de violència anteriors. Per tant, fer aquest assessorament de com s’ha d’interposar 
la denúncia és molt important, ja que a vegades només tenim la declaració de la víctima com 
a prova per desvirtuar la presumpció d’innocència de l’investigat; per això la declaració ha 
d’estar ben feta, no ha d’haver contradiccions i hem d’exposar el màxim de fets possibles per 
poder acreditar que el que estem denunciant ha passat. És molt important que la víctima  
abans d’interposar la denúncia tingui aquesta assistència jurídica gratuïta, perquè la llei ho 
estableix així sense necessitat d’acreditar la manca de recursos econòmics. És molt important 
aquesta primera denúncia i la segona davant la Jutgessa d’Instrucció o davant del Jutjat de 
Violència sobre la dona, perquè la denúncia ha de complir uns requisits i nosaltres fem que 
estigui formulada el millor possible. Moltes vegades l’estat emocional de la dona no és 
l’òptim per posar denúncia, però per això estem nosaltres, per intentar posar de relleu els 
fets més importants, concreció de dades, de fets,... Crec que és molt important la nostra 
presència allà, que fins fa molt poc, tot i que la llei contemplava aquesta possibilitat, des de 
Mossos mai ens trucaven per assessorar a les víctimes; amb el canvi legislatiu es va introduir 
com una obligació. El drama abans era que ens trucaven quan la dona anava a fer la 
declaració al Jutjat, i a vegades les denúncies no es feien prou bé, i hi havia contradiccions -
que és lògic en l’estat en què es troba la dona i sense assessorament- però això a vegades 
s’interpreta com “no ha dit la veritat”, per això et dic que falta sensibilització en els Jutges i 
Jutgesses i Magistrats, per entendre que la víctima caigui en contradiccions o no expliqui tots 
els fets; però tenint assistència lletrada pot ser que això passi menys.   

Em pot explicar detalladament el circuit jurídic de la violència masclista?  

Primer es fa la denúncia, i això passa el mateix dia o l’endemà davant el Jutjat de violència 
sobre la dona, o al Jutjat d’Instrucció de guàrdia si és cap de setmana, i s’inicia el procediment 
penal, en el que la dona si ha demanat un ordre de protecció es fa la compareixença per veure 
si compleix els requisits per donar-li la protecció: que hi hagi indicis d’haver-se comés 
delictes en aquesta matèria, que hi hagi una situació objectiva de risc per la víctima i també 
es té en compte els fills menors. S’inicia el recorregut del procediment penal, que si se li dona 
una ordre de protecció després també en relació a les mesures civils, com la guàrdia i 
custòdia, pensió i aliments, entre d’altres, hi ha 30 dies per interposar la demanda a nivell 
civil. Llavors s’inicia tant la via penal com la civil, perquè normalment sempre hi ha la 
necessitat d’iniciar aquests dos procediments.  
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Després s’ha d’informar i derivar a la víctima als serveis que hi ha a la xarxa pública, perquè 
potser necessita un suport a nivell de serveis socials, un suport psicològic si no té un 
acompanyament... Els advocats i advocades hem de conèixer els recursos que hi ha al territori 
que la víctima necessita per poder avançar i recuperar-se emocionalment, i perquè el procés 
judicial no serà fàcil, ja que segurament se la qüestionarà com a víctima, i posar una denúncia 
no sempre significa que et donin l’ordre de protecció i acabi amb una condemna. Moltes 
vegades les dones víctimes pateixen el mal funcionament de la justícia, i no se’ls hi dona la 
protecció quan se’ls hi hauria d’haver donat o són processos excessivament llargs; malgrat 
això es pot instruir com a judici ràpid, moltes vegades s’allarga en el temps i això fa que 
moltes vegades les dones facin passos enrere i no vulguin seguir amb el procediment. La 
dona necessita un suport psicològic que a vegades no se li pot donar i quan se la qüestiona i 
no se li donen a l’abast els recursos que necessita per poder-se recuperar.  

Un cop fet el judici ràpid, qui i com es continua amb el cas? 

Primer se li pren declaració a la víctima i a l’agressor. És a dir, quan la víctima denúncia 
s’intenta que el mateix dia es faci un judici ràpid, en el qual s’han d’aportar totes les proves 
possibles, i això a vegades es fa difícil. Aquell mateix dia les advocades han d’estar 
preparades per fer l’escrit d’acusació, i fas una compareixença. Si l’agressor està d’acord -
que no passa mai-, es conforma i hi ha sentència. Si no està d’acord, ens citen a un judici al 
cap de 10 o 12 mesos vista.  

I en aquest segon judici, segueix sent el mateix advocat o advocada de torn d’ofici?  

Si si, fins al final del procediment. Una altra cosa és que l’advocada no pugui assistir i la 
substitueixi una altra persona. El principi d’unitat de defensa és molt important en casos de 
violència de gènere. L’ha d’assistir el mateix advocat en aquell procediment penal, però 
també en el procediment civil. A vegades hi ha diferents advocats si la dona denuncia 
diferents episodis de violència, és a dir, denuncia un primer episodi i al cap de mig any en 
denuncia un altre. Podria ser el mateix advocat o advocada, però potser en aquell moment 
l’advocat no té disponibilitat i cridaran al de guàrdia. Però en principi es donava importància 
a què sigui el mateix advocat que portés tots els procediments, malgrat això es fa molt difícil 
de portar a la pràctica, tot i que seria la situació òptima. Per això a vegades hi ha diferents 
advocats, perquè són denúncies i procediments diferents. Però la denuncia i qui inicia el 
procediment ha de ser el mateix advocat fins a l’execució.  

Quin protocol fan servir en el cas de les víctimes de violència de gènere? En aquest 
protocol, es contempla la possibilitat de suïcidi de la dona?  

El suïcidi jo sincerament el desconec totalment, i mira que porto anys treballant en això. Però 
això potser és un tema que hauria de portar més aviat salut, no?. De la mateixa manera que 
s’ha demostrat que hi ha dones víctimes de violència de gènere que pateixen determinades 
patologies o determinats quadres, pot ser el tema del suïcidi s’ha d’analitzar però més a nivell 
de salut. No hi ha cap protocol dins del que és l’assistència jurídica que prevegi la possibilitat 
de tenir en compte diferents aspectes o incidís que puguin contemplar la possibilitat de 
suïcidi de la dona que estem atenent. No ens han format, ni ens han explicat, ni jo ho sé.  

Quin tipus de formació reben respecte a la violència sobre la dona? I sobre el suïcidi?  

La formació bàsica per entrar al torn de víctimes de violència masclista és un curs de 30 hores 
crec. És un curs que no només té en compte la part jurídica, també és multidisciplinari i també 
intervenen professors i hi ha formació en matèria psicològica, de recursos de la xarxa, de 
serveis socials. La violència masclista s’ha de combatre de manera integral i multidisciplinari. 
De moment no hi ha prevista la formació jurídica obligatòria continuada.  
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La formació continuada és voluntària, no?  

De moment si, que jo sàpiga. Tot i això, els que ens dediquem a això i tenim mínim interès, 
anem fent molts cursos, però clar no és obligatori. Ara, per accedir en el torn hi ha aquest 
requisit. És un torn especialitzat i has de fer aquest curs. No n’hi ha prou en passar l’Escola 
de pràctica jurídica, sinó que has de fer el curs.  

Creu que aquest curs està ben enfocat o és més aviat tècnic?  

Jo crec que està ben enfocat, però penso que és poc. El que s’hauria de fer és formació 
continuada obligatòria, però està ben enfocat.  

Tenen algun catàleg sobre indicadors de suïcidi en aquests casos?  

No.  

Creu que podrien rebre més formació sobre aquesta situació o podrien millorar-la? I si és 
així, com?  

Es podria millorar, obligant a fer formació continuada un mínim d’hores cada any, i si no les 
compleixes donar-te de baixa al torn. Però després a nivell privat pots portar víctimes i ningú 
et demana especialització; però en la majoria de casos de violència de gènere entren per 
denúncia gratuïta i torn d’ofici, per tant, hem de procurar que aquest torn de guàrdia sigui 
el màxim òptim possible. Jo crec que des del Col·legi de l’Advocacia i del Consell de Col·legis 
de Catalunya han de procurar que aquest servei sigui un bon servei i crec que en aquest cas, 
com en molts altres, ha d’haver formació continuada obligatòria. En altres matèries, com en 
mercantil, fan formació continuada, perquè no podem fer-ho també en violència masclista?  

Ha portat casos en què hagi sospitat de risc de suïcidi en la dona? Quins factors li han 
posat alerta d’aquesta percepció?  

Això ja em sap greu, però aquest tema no el tinc gens controlat i no tinc cap cas que jo hagi 
pensat que hi ha risc de suïcidi.  

Pot explicar algun cas o casos de VIGE que li hagi impactat en la seva trajectòria 
professional?  

Si. Per desgràcia haig de dir que un dels casos que vaig portar molt a l’inici, la van acabar 
matant. Recordar-ho és dur. Són dones que repeteixen relacions amb perfils de 
maltractadors, no les ajudem prou a nivell psicològic i s’han de fer fortes, i ho tenen difícil.  

I algun cas en què hagi pensat “no sé com se’n sortirà aquesta dona”?  

Això sí. Sí que tens la sensació que ho té complicat i com se’ls hi posen tants obstacles, pot 
arribar a una situació desesperada. M’he trobat molts casos d’aquests, que ho tenen molt 
difícil i a sobre no tens la cobertura de protecció judicial. No et sé dir un en concret, però 
quan portes molts casos d’aquests veus les dificultats que tenen per seguir endavant i la 
complexitat de tot, tant a nivell econòmic, laboral, com a mares... És complicat.  

Tots aquests casos que portem requereixen una especial implicació, fem 
d’advocades/psicòlogues, no de psicòlogues, però entén-me. Són moltes trucades, molt estar 
al seu costat. Requereixen molta més dedicació que qualsevol altre cas que puguis portar. 
Moltes vegades arribes a un tipus de relació amb la víctima que va més enllà quasi de 
l’aspecte professional. 
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Per això ens vam plantejar aquest projecte, ja que qui acompanya a la dona durant tot el 
procés, a part dels serveis socials i psicològics que té, és el seu advocat o advocada. I volíem 
veure si rebeu algun tipus de formació sobre el suïcidi, o poder detectar-lo  

No rebem, però estaria bé si ens donessin eines per saber quan una persona pot estar en risc.  

Exacte, podria ser una sèrie d’indicadors per detectar el risc de suïcidi  

Saps què passa, que ja prou dificultats tenim en aquests indicadors per fer la valoració del 
risc per si necessita una protecció legítima. Jo el principal risc que veig que té la víctima és 
que atemptin contra la seva integritat física per part de l’agressor. I això no ho tenim 
solventat. No sé com es fa aquesta valoració de risc, perquè continua havent-hi tantes 
mancances, no s’està fent bé o s’està fent el màxim millor possible, però no es detecta prou 
el risc. A mi el que més em preocupa com a advocada és aquest tipus de risc. Ja costa posar 
la denúncia, perquè després posem en perill a la dona perquè no té la protecció adequada. 
Per mi el més important, i amb tots els respectes, és la valoració del risc respecte a les 
possibles agressions o atemptats que poden fer contra la seva vida o integritat física per part 
de l’agressor. Evidentment el tema del suïcidi ha de ser un tema que es treballi més des de 
salut, penso jo. Però si ens donen eines per millorar aquesta atenció i jo també facilitar-ho o 
derivar-la als professionals adequats, evidentment això també està bé per evitar qualsevol 
cas d’aquests. Hi ha desconeixement en la meva professió, estic segura que tothom et dirà el 
mateix. Pot ser si ens falta sensibilitat i desconeixement respecte al suïcidi, perquè jo em 
plantejo en derivar-la a l’atenció psicològica, i sempre li ofereixo aquesta possibilitat, perquè 
a més són serveis gratuïts que hi ha a la xarxa pública. Per tant, penso que potser són els 
psicòlegs qui han de detectar això, jo no tinc eines ni formació per fer-ho.  

Lo ideal seria que la víctima a part d’una assistència lletrada en tot el procediment tingués 
una assistència psicològica, que l’acompanyi durant tot el procediment.  

Un advocat que vaig entrevistar em deia que pot ser la solució seria que durant tot el 
procés a part de l’advocat o advocada, la dona tingués el seu psicòleg, que també treballés 
amb l’advocat o advocada per ajudar a atendre bé a la víctima i per detectar aquest risc.  

Per això necessites també una formació a nivell psicològic, de com atendre a les víctimes. I 
també hi hauria d’haver la cura del professional, perquè els casos també ens afecten a 
nosaltres. Hi ha molta feina per fer.  

Pot valorar aspectes positius i negatius (què millorar) en l’atenció a les dones per 
violència?  

Milloraria la formació, posaria més formació en el col·lectiu de l’advocacia, i formació 
multidisciplinària, no només jurídica, per mi això és bàsic. En l’Administració de justícia 
aquesta formació la faria extensiva a tots els operadors jurídics. Teòricament, els jutges, 
jutgesses, magistrats, han d’estar formats en això; però hi ha molt d’interinatge i canvis i els 
cursos que fan crec que són molt pobres, i crec que s’ha de millorar. I fins i tot els tècnics de 
l’oficina judicial, que també tenen una tasca important, jo els hi faria una formació, perquè 
penso que a vegades no tenen prou sensibilitat. Desconec si hi ha aquesta formació, diria que 
no.  

També milloraria els recursos econòmics, i posar més unitats de valoració de risc perquè ens 
ajudin a dir si una dona té risc i com ho fem per protegir-la. Posaria més atenció psicològica 
i acompanyament; i espais adequats en els jutjats, ja que a vegades fem l’assistència a les 
víctimes a les escales dels jutjats, perquè no tenim ni tan sols una sala per reunir-nos 
confidencialment. Moltes coses per millorar.  
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El tema normativa ha millorat moltíssim en quant ampliar els àmbits i les formes de 
violència. Ara faltar dotar de recursos a l’Administració de justícia per millorar l’atenció a 
víctimes. També hem avançat amb el tema de l’assistència lletrada, que ara els Mossos ens 
criden abans de posar la denúncia, i això és molt recent, només fa un any. Hem avançat molt, 
però encara hem de treballar més.  

Hi ha molts punts d’informació i atenció a dones més enllà del tema de jutjats que depenen 
de l’Institut Català de les dones, on també hi treballo, que són els SIAD, que són serveis molt 
preparats on hi ha una psicòloga, una jurista, i són punts d’informació on venen les dones 
que encara no han verbalitzat la violència i no han anat a posar denuncia. Ja s’ha avançat en 
l’atenció a dones, però encara hem de ser més exigents i més reivindicatives per demanar 
una atenció de més qualitat.  

 

Entrevista 4. Advocada particular i ex-inscrita al torn d’ofici  

Quina és la seva percepció sobre la problemàtica de la violència masclista?  

T’explico la meva visió en el món en el qual jo treballo, després jo tinc la meva opinió 
personal de la resta. La meva opinió és que a nivell legislatiu sí que es tracta el tema de la 
violència masclista, està regulat, inclús s’han incorporat novetats legislatives sobre la 
violència vicària; vull dir, a nivell legislatiu anem donant passos, però a nivell judicial no 
s’aplica. La majoria de víctimes de violència masclista en general, de gènere en especial, quan 
van al jutjat no se senten ben tractades. Es senten ben tractades a nivell de recolzament a 
nivell policial, assistencial, SIAD, SIE, tenen algunes queixes sobre temes puntuals 
d’advocats i advocades, però en general funciona bé; però el tema judicial no, no és un espai 
còmode per elles ni se senten enteses, no hi ha empatia.  

Llavors, a nivell legislatiu crec que s’estan fent molts avenços, però a nivell pràctic estem 
estancats igual que abans. Fem passos, però les últimes reformes que s’han aplicat sobre la 
violència vicària, sobre la suspensió de les visites en cas de procediment penal, no s’aplica, i 
estem lluitant una mica contra un mur perquè no ho veuen. Per tant, requereix una mica més 
de conscienciació a nivell judicial, no legislatiu.  

Creu que hi ha relació entre la violència masclista i el suïcidi? Si és que si, per què?  

Jo no m’he trobat, és a dir, jo el que trobo és que les víctimes de violència de gènere estan 
molt afectades evidentment emocionalment, a nivell psicològic hi ha una afectació brutal; i 
aquesta afectació brutal o es tracta o clar això afecta com a persona a nivell de ganes de viure. 
Però jo no m’he trobat amb situacions de dones que es vulguin suïcidar o que s’hagin 
plantejat suïcidi. És cert que moltes de les que jo tracto tenen fills i entenc que com tenen fills, 
la idea del suïcidi no se li planteja. Si no tenen fills és com més fàcil apartar-se de la persona 
tòxica, però si tenen fills això és el fil invisible que les continuarà lligant tota la vida, inclús 
quan els nens siguin grans, quan siguin majors d’edat seguiran tenint necessitats i llavors 
tenen aquest fil invisible que les tiba i d’aquí no surten. Això és la violència vicària, que 
l’havíem detectat des de sempre i ara es comença a posar un nom, però al jutjat no li expliquis 
que és la violència vicària perquè tampoc ho acaben d’entendre. Però jo no m’he trobat amb 
dones amb idees suïcides o de no voler seguir endavant, la majoria també perquè acudeixen 
a centres que ajuden, és part de l’apoderament, de la recuperació, d’afrontar la situació que 
hi ha i saber com reaccionar. Però la majoria o perquè jo suposo que perquè tenen fills o 
perquè realment tenen un equip darrere que està ajudant-les a seguir, jo no m’he trobat amb 
dones que em manifestin això. Que estan malament si, però que tinguin idees suïcides no. Jo 
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no, personalment, i jo tracto molt amb víctimes de violència, la majoria amb fills. Jo crec que 
el fet de tenir fills o no fa que enfoquis diferent el tema.  

Com a jurista, quina atenció jurídica han d’oferir a les víctimes de violència masclista?  

Ha de ser una atenció integral. Has de tenir una informació integral, perquè clar encara el 
concepte de violència masclista no està integrat com a tal, encara hi ha gent que parla de 
violència domèstica. Pensem que s’ha d’evolucionar i vam passar de violència domèstica a 
violència de gènere, i ara la llei catalana parla de violència masclista, i això ens permet inclús 
donar un assessorament més integral a les víctimes de violència masclista, però ha de ser un 
assessorament integral, a nivell d’assessorament jurídic. No només has de dir si vas al jutjat 
què et passa, sinó on has de derivar, quins són els serveis que t’han de tractar, si tens un 
problema econòmic si serveis socials et poden donar ajuda, si a nivell d’estrangeria on has 
d’anar. S’hauria de donar un assessorament integral igual que es donava a les violències de 
gènere abans, bueno es continua fent. Si has de tractar temes civils també els has de saber 
tractar, no es pot desvincular.  

Com es dona a la pràctica l’assistència immediata a la víctima, és a dir, quins procediments 
o accions es fan? Em pot descriure aquestes accions?  

Per víctimes de violència de gènere hi ha una hora per comparèixer, que això hi ha hagut 
queixes en el col·lectiu perquè deien que amb una hora no donava temps per arribar. Un 
advocat que estigui a Olot i hagi de venir a Girona, una hora és complicat. Però des de la 
Comissió hem fet fort perquè ens semblava bé que quan menys temps per assistir i més ràpid 
l’assistència, millor per la víctima. Abans eren dues hores, ara és una hora. Que et poden 
trucar per la nit? Si, qui està al torn ja ho sap, igual que un metge.  

Jo crec que l’assessorament hauria de ser també des del primer moment, i això és el que estem 
lluitant a la Comissió del Col·legi de l’Advocacia. Les víctimes de violència de gènere tenen 
assistència immediata inclús en comissària; les víctimes de violència masclista considerem 
que també haurien de tenir assistència immediata.  

Ara això és el que ara s’està pactant, perquè moltes vegades el Jutjat et diu que no cal ni tan 
sols que tingui advocat o advocada. Moltes vegades ens trobem que la persona diu que vol 
tenir a la seva declaració assistència lletrada i li diuen que com és violència masclista no. 
Conforme a la llei catalana, hauria de tenir assistència immediata. Per això dic, la llei és una 
cosa, la posada en pràctica una altra. I si arriba una persona que va allà i demana assistència 
lletrada i li diuen que no, aquesta persona està sense ningú, al final declararà sense 
assistència lletrada i l’ha demanat, i li diran “no, vostè després ja la demana”. Una agressió 
sexual, se’n va al jutjat a fer la declaració i demana, i si li diuen que no, es depèn del 
funcionari, si el funcionari no s’ha enterat li dirà que ho ha de tramitar després, i la declaració 
ja s’ha fet. O es dona més informació a les oficines judicials o ens trobem amb aquests 
problemes. Tenir assistència lletrada vol dir que es dirà igualment la veritat però de manera 
ben posada, i això facilitarà el procediment judicial, perquè si et deixes alguna cosa o no 
s’entén bé, això et pot perjudicar i pot sortir sentència absolutòria perquè hi ha contradiccions 
perquè la denúncia està mal posada. Ens trobem això. O perquè en la declaració no vas dir 
una cosa de la qual te’n recordes el dia següent.  

Jo no tinc queixes de com funcionen les oficines policials, que això és un avenç, perquè abans 
no funcionava tan bé, però l’Oficina d’atenció a la víctima funciona. Sempre hi ha algú que 
es pot queixar en algun moment determinat i el servei pot no funcionar en un moment 
determinat, però en termes generals a nivell policial ningú es queixa, a nivell judicial sí. 
Nosaltres ens queixem també del tracte que es dispensa a les víctimes, falta d’empatia. A 
nivell judicial falta molt per treballar.    
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És que quin criteri s’utilitza per decidir si la víctima té dret a assistència lletrada o no?  

És bàsicament que l’Oficina judicial està informada o no ho està. Si han d’esperar a que 
vingui l’advocat o advocada i la declaració ja estava prevista i s’ha de retardar, els hi va 
malament. Això ho hauria de fer la Comissaria i així no hi hauria problema, i així el dia 
següent es fa el judici; igual que amb les víctimes de violència de gènere. A nivell de 
competències la violència de gènere i la violència masclista no és el mateix. La violència de 
gènere correspon al Jutjat de violència sobre la dona, i la violència masclista recau en un altre 
Jutjat, al que hi hagi de guàrdia en aquell dia. Jo a l’estar a la Comissió, hem vist que hi ha 
hagut alguna incidència, i ens hem hagut de posar en contacte amb l’Oficina, però clar has 
de fer pedagogia tu? Això no s’hauria de donar en cap cas. Això ve de la reforma de la llei 
catalana de violències masclistes, però hem tingut casos i això ve del desconeixement. 
L’Oficina judicial ha d’informar que ara les víctimes de violència masclista tenen dret a 
l’assistència lletrada en el moment de la declaració i no l’han de demanar després. Abans la 
víctima de violència masclista denunciava, anava sense advocat i després tramitava 
l’assistència lletrada. Això és el que encara en alguns jutjats quedava.  

Em pot explicar detalladament el circuit jurídic de la violència masclista? Un cop fet el 
judici ràpid, qui continua amb el cas?  

Si la dona decideix posar denuncia, el normal és que vagi a comissaria. A comissaria si la 
víctima vol advocat s’hauria d’avisar a l’advocat o advocada que estigui de guàrdia en aquell 
moment, i si vol un particular apareixem els particulars. Una vegada posa la denuncia, el 
protocol hauria de ser igual que el protocol de les víctimes de violència de gènere: el dia 
següent o el més ràpid possible atenció a la declaració al jutjat de guàrdia. Si és víctima de 
violència de gènere, anirà al Jutjat de Violència sobre la dona si és entre setmana, al de 
guàrdia si és cap de setmana; i si és víctima de violència masclista, anirà al jutjat de guàrdia 
que correspongui, sense formació específica.  

Primer es fa la declaració de la víctima, se li fa la lectura de drets, i després fan la declaració 
on s’afirma i ratifica amb la denúncia interposada i pot fer alguna aportació més. Després 
normalment es fa la declaració del denunciat. Si s’han demanat mesures cautelars, després 
es fa una compareixença del 544 ter de la LeCrim. Normalment, si són violències masclistes 
que no són de gènere no es demanen mesures civils perquè no hi ha vinculació amb fills ni 
res, només són mesures penals; si és violència de gènere normalment si hi ha fills i s’han de 
demanar mesures tant penals com civils. Una vegada es fa aquesta compareixença es dicta 
una interlocutòria motivada on diran si sí o si no i el procediment continuarà.  

Si tota la instrucció ja s’ha fet, hi ha una altra compareixença que és per saber si s’han 
practicat totes les proves, i si s’han practicat serà judici ràpid. És a dir, l’acusació i el Ministeri 
fiscal presenta el seu escrit d’acusació i si està d’acord amb l’acusació, hi ha conformitat i hi 
ha un benefici en interès de la condemna; que no, senyalament de judici, que pot ser quan 
toqui. Si falten proves, sobreseïment normal i trigarà eñ que trigui. A les violències habituals 
no es pot fer judici ràpid, perquè et falten proves, necessites historials mèdics de fa anys, 
aportar testimonis, informes, etc. El fet és que si es fa judici ràpid i hi ha conformitat és 
relativament fàcil, si no hi ha conformitat llavors entres a la cua.  

Llavors, si és violència de gènere passa al Jutjat de Violència sobre la dona i si és violència 
masclista?  

La resta. El Jutjat de Violència sobre la dona té la competència conforme la llei LOGPJ, i 
aquesta no s’ha modificat. La llei catalana no pot modificar una llei ordinària estatal. El Jutjat 
de Violència sobre la dona es va crear el 2004 amb la Llei de violència integral espanyola. Les 
competències continuen sent les mateixes, i és la violència sobre la dona, però en l’àmbit de 
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la parella, fora de la parella no té un jutjat competent específic, toca el que està de guàrdia. 
Però l’òrgan jutjador no té una formació en violències masclistes.  

Fins ara tot era violència de gènere, ara s’amplia amb la llei catalana de violència masclista i 
el que s’intenta a Catalunya és ampliar i donar servei a aquestes víctimes de violència 
masclista i que també tinguin els mateixos drets o equiparats amb els de gènere; però els 
jutjats són diferents. Això parlo de Girona, perquè hi ha altres partits judicials que el jutjat 
específic de violència no és exclusiu, també porta altres procediments, i hi ha una saturació 
brutal. Moltes vegades la rapidesa d’aquí no és la mateixa que altres llocs.  

Quin protocol fan servir en el cas de les víctimes de violència masclista? En aquest 
protocol, es contempla la possibilitat de suïcidi de la dona?  

Jo crec que no, jo he tractat els protocols. Jo vaig estar a l’equip de treball del protocol de 
violència masclista de gènere que després va passar a masclista d’aquí Girona, i no vam 
contemplar res de suïcidi. L’actual diria que no contempla res, 99% crec que no. A més jo 
vaig estar en les reunions i ningú va tractar això. A les reunions per elaborar el protocol no 
només estem el col·lectiu del CICAC, també hi ha metges, educació, Mossos d’Esquadra, i 
ningú va plantejar això.  

Jo tampoc ho detecto com un problema, perquè no m’hi he trobat; si m’hi hagués trobat, ho 
hagués dit segurament. Suposo que són casos on no hi ha fills, situació molt vulnerable o 
emocionalment molt tocada.  

Quin tipus de formació reben respecte a la violència sobre la dona? I sobre el suïcidi?  

En el torn d’ofici es fa un curs específic de formació i després es fa una prova avaluativa  és 
un tipus test però està treballat. Aquest tipus test treballa no només aspectes jurídics, sinó 
també una mica més el nivell psicològic, és a dir, el cicle de la violència, el tema de l’empatia... 
No es pot suspendre a algú perquè falli en una pregunta, però qui aprovava el test era perquè 
tenia coneixements. Ara el que passa és que amb el tema de la pandèmia com no es podia fer 
presencial, els cursos s’han fet a través del CICAC, i la formació a mi em consta que és bona.  

Tenen algun catàleg sobre indicadors de suïcidi en aquests casos?  

No. No sé si a nivell policial, però jo no he vist el protocol.  

Creu que podrien rebre més formació sobre aquesta situació o podrien millorar-la? I si és 
així, com?  

La formació jo crec que hauria de ser una mica contínua. Jo sempre dic que hauria d’haver 
una prova de revisió al torn d’ofici. Hauria d’haver proves d’actualització, de coneixement, 
d’adaptació amb cursos o sense cursos. Nosaltres oferim cursos, però després no hi ha una 
prova avaluativa, i ve qui vol. Qui només està pels diners perquè no té cap consciència de 
gènere, no farà res i continuarà assistint a les víctimes. Jo sóc partidària de fer formació 
obligatòria, igual que la fem els mediadors. Perquè les coses canvien, perquè no està de més 
fer un repàs de conceptes.  

Quan exerceixes, la formació que vas tenir no és la mateixa que la d’ara, però tu et vas 
actualitzant. Si som professionals, i et prens la teva professió amb serietat, et formes encara 
que ningú t’obligui; el tema és que és torn d’ofici. Els que estan al torn d’ofici jo entenc que 
han de fer revisió de coneixements, i si algú presenta queixes jo entenc que no ha d’estar al 
torn i s’ha d’apartar. S’haurien d’acreditar hores encara que sigui sense examen.  
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Ha portat casos en què hagi sospitat de risc de suïcidi en la dona? Quins factors li han 
posat alerta d’aquesta percepció?  

Jo no m’hi he trobat, i veig que la majoria són dones molt fortes, perquè aguanten coses molt 
complicades, sobretot la violència continuada, encara que no hi hagi agressió física.  

A mi només se m’ha suïcidat una dona, però era un cas de divorci en el qual no hi havia 
hagut agressions, o almenys no m’ho havia manifestat. Ella estava molt enfonsada pel tema 
de la tramitació, però va ser un mutu acord, i després de firmar es va suïcidar. I jo no ho vaig 
detectar. Si és un client amb molta confiança sí que exterioritza certes coses, si és un client 
més de passada és més complicat. Normalment, sí que tinc confiança amb els clients, perquè 
al ser particular la gent que ve aquí confia. Al torn d’ofici pot ser la relació client-professional 
és més complicada, perquè la víctima no decideix qui li toca. A mi em venen a buscar, i 
llavors per això confien. A mi violència m’expliquen tot, inclús més del que hauria de saber. 
A mi si estan 3, 4 hores, les que faci falta, jo ja seleccionaré després, però jo no la tallo. Ella 
no sap el que és important a nivell penal o civil. Si avui no vol explicar, que un altre dia 
expliqui més.  

Pot ser si parlessis amb el SIAD o el SIE, allà pot ser sí que tenen casos de dones amb idees 
suïcides, que estan en un procés tan enfonsat que no donen ni el pas de fer la denúncia. La 
dona que va amb un advocat, ja vol donar un pas, si està molt malament ja ni ve.  

Pot explicar algun cas o casos de VIGE que li hagi impactat en la seva trajectòria 
professional?  

El primer que em va impactar i que per això treballo amb dones de violència va ser una dona 
casada amb un gitano amb 5 fills, que la van casar molt jove amb 12 o 13 anys amb una 
família gitana molt extensa d’aquí Girona. A mi em va arribar el cas quan jo acabava d’aterrar 
i en el moment de la denúncia, a mi només em va dir que el senyor la cremava amb cigarretes 
i l’havia amenaçat, només em va explicar 4 coses. Quan jo la vaig tenir aquí em va començar 
a explicar, estava consumida, tenia un tic nerviós al cap, l’estaven tractant al SIE des de feia 
molt de temps, estava a una casa d’acollida i ell era un senyor perillós amb armes. Va ser 
molt dur perquè va ser abans de la reforma del 2004 i quan jo vaig anar al jutjat amb la dona 
i vam prendre declaració, sense estar a una sala tancada, els advocats entrant i sortint, l’altre 
parlant per telèfon i rient, i la dona em deia “aquí haig de declarar?”. Hi havia agressions 
sexuals, li va tallar el braç amb una motoserra, la va lligar al para-xocs del cotxe i li va estar 
arrossegant per Font de la Pólvora, al nen petit el va tirar per un contenidor,... tot el que et 
puguis imaginar. Va ser en el moment en què jo vaig entrar al circuit dels serveis socials, a 
nivell policial... Recordo que aquella dona que estava absolutament consumida, sort que 
tenia recolzament i tenia fills. Va ser molt dur i ens va tocar un jutge amb 0 perspectiva de 
gènere, que jo vaig coincidir amb ell en un sopar i va dir frases com “el único animal de 
compañía en mi casa es la mujer de la limpieza”. El va condemnar a 4 anys i pico, però va 
quedar això amb tot el que havia fet. La dona va haver de marxar amb els fills a una casa 
d’acollida. Però si recordo que va ser molt dur per ella i per mi. Entre tots vam treballar i 
vam seguir endavant, però si no arriba a estar l’equip tècnic darrere, aquesta dona hagués 
tornat amb ell perquè no tenia recursos, amb la por de que no podia trepitjar cap lloc on hi 
hagués algú de la seva família. La seva família va haver de marxar també. Arrel d’aquí vaig 
començar a tractar amb les víctimes de violència de gènere, que abans era violència 
domèstica. A ell no se’l va trobar amb les mesures cautelars, no se li van poder notificar fins 
no se quant de temps perquè es va amagar, inclús va fer una esquela al diari dient que s’havia 
mort i no era veritat. Molt bèstia. Després d’això, tot ho relativitzes.  
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Si detectés risc de suïcidi, com actuaria? 

Derivar-ho si puc al SIAD o al SIE, depèn, però diria que demanés hora urgent; i si no vol, 
anar al metge de capçalera. Que algú la derivi en algun centre que puguin tractar-la amb 
temps, però m’agrada més el SIAD perquè seria més ràpid. Jo faria la trucada urgent i 
demanar que li fessin un forat, faria la trucada directa, perquè quan una persona està molt 
malament potser diu que trucarà i no ho fa. La derivaria i potser li faria algun tipus 
d’acompanyament com “si necessites alguna cosa truca’m” i li dono ànims. Jo sempre a les 
dones els hi dic, una frase que vaig aprendre d’en Warren Buffett, que deia “si estás en un 
pozo no sigas cabando”. Tot el que pugui venir, ha de ser millor, ja estàs fatal, el que podem 
treballar és perquè sigui millor. Ara ja és sortir i buscar solucions. A mi m’ha anat molt bé 
amb les dones víctimes de violència a nivell emocional, i són molts anys de lluitar, que a 
vegades és com una muntanya russa. La idea és seguir lluitant, i normalment el pitjor ja ha 
passat.   

Si no vols entregar el nen perquè no te’n fies, jo t’hauré d’assessorar pel que diu la llei però, 
jo com a mare t’acompanyo. Jo no et puc dir que ho has de fer, però si ell posa una denúncia, 
jo et defensaré. No és el mateix estar sola amb la por, que algú et digui “jo t’acompanyaré”.  

Pot valorar aspectes positius i negatius (què millorar) en l’atenció a les dones per 
violència? 

Jo confio més en el Jutjat de Violència sobre la dona que en la resta, perquè et pot tocar 

qualsevol. Haurien de derivar a un Jutjat de violència masclista que conegui també, perquè 

no tenen formació ni els funcionaris ni ningú. Que les has de preparar per quan han d’anar 

a fer un judici, això és fort eh. Això no passa amb algú que li han robat el bolso, per exemple, 

ningú la posa en dubte; en canvi, amb les víctimes de violència sí.  

A nivell jutjats s’ha de fer molta feina, la perspectiva de gènere no hi és. És un cos una mica 

arcaic. Nosaltres des del col·lectiu de l’Advocacia ja fem coses, i podem fallar, però intentem 

sempre millorar; però les víctimes amb qui no estan contentes és amb els Jutjats. No ens hem 

mogut gaire a nivell judicial.  
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Annex 2. Consentiment informat 

 

 

FORMULARI DE CONSENTIMENT 

 

Estimat participant,  

Sóc Nadine Coll, estudiant de 4º de Criminologia a la Universitat de Girona dins la 

Facultat de Dret. Estic portant a terme el meu Treball Final de Grau sobre la relació entre 

la violència de gènere i el suïcidi i el paper dels advocats i advocades sobre aquesta 

problemàtica, amb l’objectiu de conèixer la formació que reben en aquests casos.   

 

En cas que desitgi col·laborar en aquesta investigació de manera voluntària, s’entén que 

les dades personals que aporti, així com els resultats que s’obtinguin, s’utilitzaran 

estrictament per fins acadèmics i de cap manera es faran públics, mantenint així la 

confidencialitat, que d’aquí com a investigadora, firmo el meu compromís amb aquest fi. 

 

Al firmar aquest formulari de consentiment, estic d’acord en participar en la investigació 

i entenc que la meva participació en el projecte és voluntària, i que la informació que 

proporcioni és confidencial i anònima.  

 

 

 

 

Firma del participant:  __________________________  

Data:  _____________ 

 

 

Firma de la investigadora: ____________________ 

Data: ______________ 
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Annex 3. Taula comparativa dels resultats de les entrevistes 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Bloc 1. Percepció 
violència masclista-

suïcidi 

 

 
 
 
 
 
 
 

Percepció 

La meva percepció és que hem recorregut molt de camí, però ens queda 

molt (E1). 
Són les lleis les que ens donen les eines i la regulació, llavors tenim molt 

d’avenç tot i que, com ja es veu, no s’erradica. Però, sí que considero molt 
positivament tota la feina que concretament s’està fent des de Girona, tant 
a nivell de sanitat, serveis socials, com a nivell de treball, que hi ha ara 
també una línia d’ajut a les dones que pateixen violència masclista, i hi ha 
unes oficines on les ajuden a trobar una sortida,... (E1).  
És una xacra social que està molt institucionalitzada i forma part de 
l’essència quasi de la societat patriarcal que tenim (E3). 
La meva opinió és que a nivell legislatiu sí que es tracta el tema de la 
violència masclista, està regulat, inclús s’han incorporat novetats 
legislatives sobre la violència vicària; vull dir, a nivell legislatiu anem 

donant passos, però a nivell judicial no s’aplica (E4).  

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
Relació entre 
la violència 

masclista i el 
suïcidi 

Et donaré una resposta molt personal, molt subjectiva. Jo penso que 

indubtablement hi ha una relació, perquè quan una dona no troba el camí 
o aquests suports que existeixen i s’estan donant no troben resposta, jo 
penso que inevitablement com a persona, t’ha de crear el dubte o la 
incertesa, o les ganes de no continuar vivint d’aquesta manera.. Jo sóc 
jurista no psicòloga,... (E1).  
La violència de gènere és una situació per la senyora molt estressant, molt 
bèstia, i podria arribar a portar al suïcidi. Jo no he tingut mai cap cas (E2). 
De fet, tampoc suposo que és el més habitual que una situació de 
violència de gènere derivi en suïcidi, sobretot si aquesta persona ha 
arribat a demanar ajuda, ha arribat a la policia o ha arribat a trucar al servei 
d’assistència a la dona. Des del moment que aquesta persona demana 
ajuda, és molt menys probable de què tot derivi en un suïcidi (E2).  
Però moltes vegades detectem que la persona que realment ho necessita, 
la que ho està patint tremendament, no demana ajuda. [...], i aquests són 
els casos perillosos, aquí és on hi ha perill de suïcidi (E2). 
No sóc psicòloga, sóc advocada, però imagino que les dones que pateixen 
aquesta violència, si no les ajudem i no se les acompanya psicològicament, 
com el tema emocional els hi afecta molt evidentment, pot ser que hi hagi 

dones que acabin en un suïcidi, però jo no tinc dades per dir-te res de tot 
això (E3). 
Jo no m’he trobat, és a dir, jo el que trobo és que les víctimes de violència 
de gènere estan molt afectades evidentment emocionalment, a nivell 
psicològic hi ha una afectació brutal; i aquesta afectació brutal o es tracta o 
clar això afecta com a persona a nivell de ganes de viure (E4)  

 

 

Bloc 2. Atenció 
jurídica 

 
 
 
 

 
 
 
 
 

Pràctica 
assistencial i 

valoració 

Estem fent moltes coses i s’estan introduint novetats, com la Llei 17/2020, 
que va fer preceptiva, arrel de la nostre activitat com a advocats/advocades 
que assistim a les víctimes diàriament en els torns d’assistència, una novetat 
molt important que per a mi és un pas gegant i per a tots els que estem 
sensibilitzats i estem cada dia treballant en aquesta lluita, que és 
l’assistència preceptiva a la víctima quan va a comissaria. Avenços com 
aquests, que ens ha costat molt de temps negociar-ho amb Interior, doncs 
evidentment que són un guany i esperem que vagi a millor; però sí que és 
cert que tots els operadors és una feina que portem molt de temps treballant 
i lluitant, doncs tenim molt a fer, molt a dir, i clar, és molt al final a nivell 

polític (E1). 
lo que triguen els jutjats a donar la resposta pel volum de feina, perquè a 
vegades no se senten recolzades i senten que la Justícia no els hi dona una 
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resposta, que també és un granet més de sorra perquè elles puguin anar 
fins a un final nefast com el suïcidi (E1).  
Aquesta és la nostra feina en aquest sentit, de què psicològicament 

sàpiguen que tenen un suport, i de fet al Jutjat el tenen, el tenen cada dia 
de la setmana, menys els caps de setmana (E1).  
El problema que hi ha en l’atenció que tenim just quan es produeix un cas 
de violència de gènere, que es presenta la denúncia i que esclata tot 
diguéssim, és que en aquell moment jo entenc que la senyora no està 

preparada, a no ser que hagi tingut un tractament previ [...] no està 
preparada per entendre tota la dimensió del que comencem a fer, totes les 
implicacions jurídiques i personals que això té  (E2).  
En aquell primer moment, on tot està desbordat, una atenció psicològica 
dins la primera hora o les següents, seria molt més positiva que una 
atenció tècnica,... (E2). 
A l’administració de justícia és un drama perquè és una administració que 
està especialment poc sensibilitzada en la matèria, i s’ha d’apostar 
clarament en eines de sensibilització, formació als operadors jurídics, ja que 
encara falta molta formació i sensibilització (E3). 
L’última llei que ha aprovat la Generalitat de Catalunya, entorn la 
modificació de la llei l’any passat, amplia molt l’àmbit de la violència 
masclista, però en els jutjats ens trobem molts obstacles: quan es va a 
posar una denúncia al Jutjat hi ha una revictimització de la dona que posa 
la denuncia, no hi ha les mesures adequades per protegir-la prou bé...,(E3). 
...en el termini màxim d’una hora hem de comparèixer a la comissaria, per 
assessorar jurídicament a la dona que vol posar la denúncia, per escoltar-
la i per ajudar-la a formular la denúncia, que en aquell moment no és fàcil. 
En aquell moment la dona moltes vegades està en un estat emocional 
complicat,... (E3).  
Jo crec que l’assessorament hauria de ser també des del primer moment, i 
això és el que estem lluitant a la Comissió del Col·legi de l’Advocacia. Les 
víctimes de violència de gènere tenen assistència immediata inclús en 
comissària; les víctimes de violència masclista considerem que també 
haurien de tenir assistència immediata (E4).  
Jo no tinc queixes de com funcionen les oficines policials, que això és un 
avenç, perquè abans no funcionava tan bé, però l’Oficina d’atenció a la 
víctima funciona. Sempre hi ha algú que es pot queixar en algun moment 
determinat i el servei pot no funcionar en un moment determinat, però en 
termes generals a nivell policial ningú es queixa, a nivell judicial sí. 
Nosaltres ens queixem també del tracte que es dispensa a les víctimes, falta 
d’empatia. A nivell judicial falta molt per treballar (E4).  
Una vegada posa la denuncia, el protocol hauria de ser igual que el 

protocol de les víctimes de violència de gènere: el dia següent o el més 
ràpid possible atenció a la declaració al jutjat de guàrdia. Si és víctima de 
violència de gènere anirà al Jutjat de Violència sobre la dona si és entre 
setmana, al de guàrdia si és cap de setmana; i si és víctima de violència 
masclista anirà al jutjat de guàrdia que correspongui, sense formació 
específica (E4).  

 
 
 

Bloc 3. Formació 
suïcidi i violència 

masclista 
 

 
 

Protocols/ 
Catàlegs 

d’indicadors 
de suïcidi 

En el darrer protocol no et puc confirmar si es contempla la possibilitat 

del suïcidi, però jo diria que aquesta relació és fruit de l’experiència i 
que és una necessitat i una realitat, i a partir d’ara trobarem més respostes, 
més documentació (E1). 
Jo la veritat és que contemplar la possibilitat de suïcidi, de què hi hagi un 
desequilibri que necessiti un tractament o un seguiment, jo no l’he vist, ni 
ningú me n’ha dit res. Jo faig la meva actuació tècnica i punto, intentant 

ser el més sensible possible, intentant formar-me jo pel meu costat i 
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buscant ajuda amb els psicòlegs que conec; però realment que hi hagi un 

protocol com a tal per evitar el suïcidi, jo crec que no hi és (E2).  
Però això potser s’hauria d’intentar detectar en altres nivells, no a nivell 

jurídic-tècnic com som els advocats (E2). 
El suïcidi jo sincerament el desconec totalment, i mira que porto anys 
treballant en això. Però això potser és un tema que hauria de portar més 

aviat salut, no? (E3).  
No hi ha cap protocol dins del què és l’assistència jurídica que prevegi la 
possibilitat de tenir en compte diferents aspectes o incidís que puguin 
contemplar la possibilitat de suïcidi de la dona que estem atenent. No ens 
han format, ni ens han explicat, ni jo ho sé (E3). 
A les reunions per elaborar el protocol no només estem el col·lectiu del 
CICAC, també hi ha metges, educació, Mossos d’Esquadra, i ningú va 
plantejar això. Jo tampoc ho detecto com un problema, perquè no m’hi 

he trobat; si m’hi hagués trobat, ho hagués dit segurament. Suposo que 
són casos on no hi ha fills, situació molt vulnerable o emocionalment molt 
tocada (E4). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Tipus de 
formació 
rebuda 

...és una formació especialitzada inicial, és a dir, no et pots donar d’alta en 

el torn de violència masclista si no tens aquesta formació. A dia d’avui, la 
formació continuada la treballem molt però no és obligatòria, que, segons 
la meva opinió, hauria de ser continuada i obligatòria, per tenir la 
sensibilització deguda (E1). 
Penso que tots els advocats que tractem casos de violència de gènere som 
suficientment sensibles o intentem ser-ho amb la situació, però no tenim 
la formació suficient com per poder detectar fins a quin punt o en quin 
punt concret està la dona. Nosaltres intentem ser molt sensibles, però al 
final la situació de la senyora se’ns escapa una mica, i potser hauríem 
d’estar orientats una mica per un psicòleg o algú que les pogués seguir (E2). 
Nosaltres rebem formació molt tècnica: el procediment és aquest, 
s’estableix aquest protocol, hi haurà un seguiment... Però, aprens més amb 
el temps de tractar amb les senyores i veure una mica com respiren i com 
et contesten, i intentar captar el que hi ha darrere de la denúncia que ha 
presentat, tot això ho fem més a nivell d’experiència personal que no pas 

de què et donin formació (E2). 
La formació bàsica per entrar al torn de víctimes de violència masclista és 
un curs de 30 hores crec. És un curs que no només té en compte la part 
jurídica, també és multidisciplinari [...]. De moment no hi ha prevista la 
formació jurídica obligatòria continuada (E3). 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

Millora 
formació 

Jo penso que aquesta és una feina molt més especialitzada per part dels 

operadors psicològics. Però no crec que hagi d’haver formació en aquest 

sentit dels lletrats i lletrades, perquè finalment no és la nostra 

competència, podem tenir molta bona voluntat, i el que hem de tenir tots 
els operadors jurídics és sensibilització, sobretot (E1).  
Si es pogués establir l’abordatge d’aquests casos des d’una perspectiva 

mixta, és a dir, que poguessin haver-hi l’advocat, el psicòleg i/o 
l’assistència social de la seva zona que la coneix, això seria genial (E2).  
Es podria millorar, obligant a fer formació continuada un mínim d’hores 

cada any, i si no les compleixes donar-te de baixa al torn [...]  hem de 
procurar que aquest torn de guàrdia sigui el màxim òptim possible (E3).  
Lo ideal seria que la víctima a part d’una assistència lletrada en tot el 

procediment tingués una assistència psicològica, que l’acompanyi durant 
tot el procediment (E3).  
La formació jo crec que hauria de ser una mica contínua. Jo sempre dic que 
hauria d’haver una prova de revisió al torn d’ofici. Hauria d’haver proves 
d’actualització, de coneixement, d’adaptació amb cursos o sense cursos 
(E4).  
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Bloc 4. Experiència 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 

Casos de risc 
suïcidi en 

víctimes de 
VM 

Indicadors 
d´alerta 

Que recordi ara mateix no. He vist dones molt desesperades, però que a 
mi m’hagin traslladat “em vull morir” no. Quan una víctima està en un 
jutjat, a no ser que l’advocat/advocada tingui molta sensibilitat, no som les 
persones en les quals es recolzen (E1). 
A mi no m’ha passat mai, però sí que sents casos que passen i és quan no 

reben ajuda (E2)  
Jo persones molt atrapades sí que les he viscut, de dir “aquesta persona 
no sé si se’n sortirà, o no sé si ella veu el camí per sortir-se’n”. Tots els casos 
que he tingut d’aquests, el que he intentat, i l’he acompanyat fins i tot, és a 
què anés a demanar ajuda psicològica. Els hi he presentat jo directament els 
tècnics psicòlegs, els del grup d’assistència a la dona, per assegurar-me que 
ella tingués un accés directe i que li farien un acompanyament (E2). 
Si em diguessis si potser hi hauria d’haver un canal oficial, on jo marqués 
una creueta per dir hi ha perill de, i se l’hauria d’obligar a, això no hi és. 
[...], ; potser nosaltres ho hauríem de fer també, o algú dins del 
procediment hauria de fer una valoració del risc de la dona 
d’autolesionar-se, o valorar fins a quin punt aquella senyora està 
preparada per assumir tot el que li ve a sobre: el procediment judicial i tots 
els components que tenen. No ho havia pensat mai, però podria ser una 
bona opció (E2). 
No he tingut cap cas que em passés això, fa molts anys que em dedico a 
això i tampoc; però això no significa que no n’hi hagi o no pugui passar 

(E3).  
Sí que tens la sensació que ho té complicat i com se’ls hi posen tants 
obstacles, pot arribar a una situació desesperada. M’he trobat molts casos 
d’aquests, que ho tenen molt difícil i a sobre no tens la cobertura de 
protecció judicial (E3). 
Pot ser si ens falta sensibilitat i desconeixement respecte al suïcidi, 
perquè jo em plantejo en derivar-la a l’atenció psicològica, i sempre li 
ofereixo aquesta possibilitat, perquè a més són serveis gratuïts que hi ha a 
la xarxa pública. Per tant, penso que potser són els psicòlegs qui han de 

detectar això, jo no tinc eines ni formació per fer-ho (E3).  
Però jo no m’he trobat amb situacions de dones que es vulguin suïcidar o 
que s’hagin plantejat suïcidi. És cert que moltes de les que jo tracto tenen 

fills i entenc que com tenen fills, la idea del suïcidi no se li planteja (E4).  
Jo no m’hi he trobat, i veig que la majoria són dones molt fortes, perquè 
aguanten coses molt complicades, sobretot la violència continuada, encara 
que no hi hagi agressió física. A mi només se m’ha suïcidat una dona, però 
era un cas de divorci en el qual no hi havia hagut agressions, o almenys no 
m’ho havia manifestat (E4). 

 
 
 
 

 
 
 
 

Actuació en 
casos de risc 

suïcidi 

Jo no m’hi he trobat, però en el meu cas el primer que faria seria trucar a 

la companya corresponent per dir-li que citin a la dona, perquè moltes 
vegades aquestes dones no demanen ajuda (E1). 
Jo m’hagués posat en contacte amb algun professional segur, directament 
amb els amics psicòlegs que tinc i estan en aquest grup de treball 
d’assistència a la dona, o algo hagués fet. Però pensa que el suïcidi és molt 

silenciós, és molt difícil que et diguin que se suïcidaran i, per tant, veig 
difícil que ho arribessin a dir. Això més aviat seria una percepció pròpia 
(E2). 
Evidentment el tema del suïcidi ha de ser un tema que es treballi més des 

de salut, penso jo. Però si ens donen eines per millorar aquesta atenció i 
jo també facilitar-ho o derivar-la als professionals adequats, evidentment 
això també està bé per evitar qualsevol cas d’aquests (E3).  
Jo faria la trucada urgent i demanar que li fessin un forat, faria la trucada 
directa, perquè quan una persona està molt malament potser diu que 
trucarà i no ho fa. La derivaria i potser li faria algun tipus 
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d’acompanyament com “si necessites alguna cosa truca’m” i li dono ànims 
(E4). 
A mi m’ha anat molt bé amb les dones víctimes de violència a nivell 
emocional, i són molts anys de lluitar, que a vegades és com una muntanya 
russa. La idea és seguir lluitant, i normalment el pitjor ja ha passat (E4).    

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Aspectes 
positius i 

negatius en 
atenció dones 

per VM 

Jo el que milloraria seria la resposta del Jutjat. Mica en mica, que tots els 
lletrats i lletrades que estem adscrits al torn de violència masclista tinguem 

la sensibilitat per no treballar amb elles com si fos un tema més.  La nostra 
ajuda amb els recursos que hi ha d’anar en aquest camí, de dir-les on poden 
i han d’anar, que se sentin recolzades. Però aquesta feina és més de serveis 
socials i psicològics que de lletrats i lletrades.  [...} Però estic molt contenta 
perquè hem treballat molt pel protocol i hem fet molta feina, perquè la 
víctima tingui el seu advocat d’inici i es pugui preparar bé la denuncia;...  
(E1). 
Els aspectes positius i el principal és que elles se senten recolzades quan 

acudeixen a Mossos d’Esquadra i va l’advocat. Jo crec personalment, que 
elles en aquell moment en què no tenen res més a què agafar-se se senten 
molt recolzades, ja que hi ha algú que les escolta [...], sí que trobo a faltar 

una mica l’acompanyament psicològic a la senyora, i el suport a nosaltres, 
que ens expliquin com hem de fer les coses, on hem de vigilar, què 
preguntar, etc. Aquí nosaltres anem una mica venuts, perquè no és la 

nostra esfera (E2).   
La veritat és que una mica del que parlàvem abans que comencessis a 
gravar, l’atenció psicològica o el seguiment que s’hauria de fer de les 
víctimes de violència de gènere és molt important, i crec que potser no 
s’està incidint prou, s’incideix molt en un nivell de penes, i no tant en el 
tema de tractament de la senyora (E2). 
Jo m’he anat del torn d’ofici perquè em va semblar que era un dels punts 
febles, ja que quan jo anava a atendre una senyora pensava ara com li 
explico a aquesta dona, que no m’està escoltant perquè està bloquejada, 
com ho abordo, com la tracto, com faig perquè es desbloquegi i puguem 
treballar els dos junts i surti bé... Era un dels punts febles que trobava de la 
formació que teníem (E2). 
Milloraria la formació, posaria més formació en el col·lectiu de l’advocacia, 
i formació multidisciplinària, no només jurídica, per mi això és bàsic. En 
l’Administració de justícia aquesta formació la faria extensiva a tots els 

operadors jurídics [...] posar més unitats de valoració de risc perquè ens 
ajudin a dir si una dona té risc i com ho fem per protegir-la. Posaria més 
atenció psicològica i acompanyament; i espais adequats en els jutjats..., (E3).  
El tema normativa ha millorat moltíssim en quant ampliar els àmbits i les 
formes de violència [...] Ja s’ha avançat en l’atenció a dones, però encara 
hem de ser més exigents i més reivindicatives per demanar una atenció 
de més qualitat (E3).  
La majoria de víctimes de violència masclista en general, de gènere en 
especial, quan van al jutjat no se senten ben tractades. Es senten ben 
tractades a nivell de recolzament a nivell policial, assistencial, SIAD, SIE, 
tenen algunes queixes sobre temes puntuals d’advocats i advocades, però 
en general funciona bé; però el tema judicial no, no és un espai còmode per 
elles ni se senten enteses, no hi ha empatia (E4).  
Jo confio més en el Jutjat de Violència sobre la dona que en la resta, 
perquè et pot tocar qualsevol. Haurien de derivar a un Jutjat de violència 
masclista que conegui també, perquè no tenen formació ni els funcionaris 
ni ningú. Que les has de preparar per quan han d’anar a fer un judici, això 
és fort eh (E4). 


